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Alberta Dintera teksts un foto

Kuldīgā auto tikai 
uz laiku var atstāt 
šādās stāvvietās, 
logā ieliekot īpašu 
laikrādi: 
n pie slimnīcas, 
n bibliotēkas,
n bērnudārza 
Cīrulītis, 
n veikala Mego 
(Piltenes ielā), 
n 1905. gada ielā, 
n Liepājas ielā, 
n Baznīcas ielā. 

Lai autovadītāju uzmanību pievērstu tam, ka Kuldīgā 
ir tādas vietas, kur auto stāvēšanas laiks ir ierobežots 
un logā jābūt tā sauktajam pulkstenītim, Kuldīgas 
novada pašvaldības policija 21. februārī rīkoja akciju.

Reidu policija iesāk, apskatot Liepājas ielas posmu pie Pilsētas laukuma. 
Stāvvietā redzams, ka vairāki autovadītāji uz savu spēkratu priekšējā paneļa 
laikrādi nav novietojuši. Likumsargiem ir līdzi jau uzrakstīti brīdinājumi, 
kurus tie atstāj uz priekšējiem logiem.

Lai 
kanalizācija 
neizplūst 
dabā.

Hokejists 
Kristaps 
Šēlis.

Simtgadnieces Almas Firstas 
noslēpumi: „Cerību zaudēt nevar.”

Žurnālisti mācās: lasītāju 
paradumu maiņa un valsts politika.

 10. lpp.  8. lpp.
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„Pēc UNESCO inicia-
tīvas 21. februārī pasau-
lē atzīmē Starptautisko 
dzimtās valodas dienu, 
kurā tiek izcelta valodas 
nozīme ikdienas komu-
nikācijā, pašizpausmē, 
sabiedrības veidošanā, 
zināšanu apgūšanā un 
tālākā nodošanā,” teikts 
UNESCO Latvijas Nacio-
nālās komisijas  informā-
cijā. Vai arī mūspusē šī 
datuma īpašā nozīme tika 
pieminēta, nezinu, bet to, 
ka visriņķī var dzirdēt un 
lasīt daždažādus brīnu-
mus, gan zinu.

Dzirdu, kā aplamības 
dzirdes atmiņā tiek atstā-
tas jau bērnudārznieku 
vecumā, nu kaut vai mudi-
not: „Panākat pie manīm, 
apsēžaties!” Un kā tad 
skolā? Zinu no pieredzes, 
ka itin bieži latviešu valo-
das skolotāja darbam tiek 
pārbraukts pāri kā ar ceļa 
rulli, jo tādas formas kā 
tūkstots, patreiz, liekās, 
jānodod darbu utt. skan 
arī no kolēģu mutes. Vē-
lāk tas pats saklausāms 
lielāku un mazāku priekš-
nieku, deputātu, dažādu 
publisko personu runā, un 
tā dzimtās valodas stun-
dās mācītais tur arī paliek. 

Reiz par vidusskolēnu 
zinātniski pētniecisko dar-
bu vērtēšanu izskanēja 
doma, ka galvenais jau 
saturs, bet gramatika – 

tā starp citu. Faktiski ar 
šādu attieksmi ceļa rullis 
turpina velties. Manuprāt, 
šāda attieksme ir tas pats, 
kas paņemt nemazgātu 
vakardienas šķīvi un tajā 
ieliet šodienas zupu – sa-
turs taču ir! 

Pavisam citāda attiek-
sme izskanēja režisora 
Alvja Hermaņa aicinājumā 
pirms Saeimas vēlēša-
nām – nebalsot par tiem, 
kuri nemāk lietot ka un 
kad (bet runa jau nav tikai 
par vienu likumu). 

Gan komiska, gan kai-
tinoša šķiet vēlme izteik-
ties smalki, kad rodas 
tādi brīnumi kā darba 
kolēģi, brīvas vakances, 
lokācijas vieta, jeb vietā 
jebšu (kam ir nozīme lai 
gan, kaut gan, lai arī, 
kaut arī), kur nu vēl tādas 
ūdensgabalīgas frāzes 
kā „iekštelpu remontu 
veiksim laika periodā no 
jūnija līdz augustam”, it kā 
nevarētu normāli pateikt, 
ka „telpas remontēsim 
no jūlija līdz augustam”. 
Nupat žurnālā Ir šī kaite 
apsmaidīta arī anekdotē 
par draugu telefonsaru-
nu: uz jautājumu, ko viņš 
dara, pirmais klāsta, ka 
veic keramikas un alumī-
nija akvatermisko apstrādi 
ierobežotos apstākļos. 
Izrādās – mazgā traukus 
sievas uzraudzībā.

Valoda ir mainīga, tā 
nav destilēts ūdens, bet 
krāšņa buķete, kurā vieta 
dažādai leksikai, izteiks-
mes individualitātei utt., 
taču elementāras grama-
tiskās prasības nav atcel-
tas, turklāt tās attiecas uz 
pilnīgi visiem.

viedokļi. komentāri
2

Redzējums

fotokomentāRs

Cik vērts ir komats 
šajā teikumā: 
„Prēmiju piešķirt 
nedrīkst atteikt!”

ak, šī grūtā 
dzimtā 
valoda!

mAnuPRāt

tRīs PAR vienu

Kuldīgā, 1905. gada ielā 19, LV-3301

Galvenā redaktore                                
daiga Bitiniece – 63350567, 
redakcija@kurzemnieks.lv.
Žurnālisti: inguna Spuleniece – 

63350565, inguna.spuleniece@kurzemnieks.lv; 
daina tāfelberga – 63350563, daina.tafelberga@
gmail.com; Jolanta Hercenberga – 63350568, 
jolantah99@gmail.com; Alberts dinters – 63350568,                                                                                                        
alberts.dinters@kurzemnieks.lv; Lāsma reimane – 
63350568, reimane.lasma@gmail.com; inta Jansone – 
63324881, inta.jansone@kurzemnieks.lv.
Literārā redaktore dina Poriņa – 63350568,                      
dina.porina@kurzemnieks.lv.
Maketētājas: Laila Liepiņa – 63350568,                       
laila.liepina@kurzemnieks.lv,
inese Slūka – 63350563, reklama@kurzemnieks.lv.
reklāmas nodaļa – 63324881,                                        
sludinajumi@kurzemnieks.lv.
izdevējs – SiA Jaunais kurzemnieks. reģ. nr. 1400. 
iznāk otrdienās un piektdienās. Pārpublicējot atsauce 
uz Kurzemnieku obligāta. iespiests SiA Poligrāfijas 
grupa „Mūkusala” rīgā, mūkusalas ielā 15a.
Metiens – 3148.

3. Jānis Podnieks, Rudbāržu 
cūku kompleksa Korkalns 

īpašnieks:
– Mums šis ir labs mirklis. Elpu 

atvilkt īsti nevar, bet ir iespēja 
tikt uz zaļāka zara. Vēl neesmu 

papētījis, kā ir ar apjomu, jo cūku 
ganāmpulks mums tik liels, cik 
ir, bet pieprasījums ir. Iespējams: 
ja ganāmpulks būtu lielāks, būtu 
jūtams arī lielāks apgrozījums. 
Problēmu nebūtu. Protams, par 

citu nelaimēm nevar priecāties. 
Mēs strādājam ar jau pazīstamiem 
klientiem un uzpircējiem, jaunus 
kanālus nemeklējam, jo ir teiciens: 
„Labāk zināma nelaime nekā nezi-
nāma laime.”

Cūkgaļas cena sasniegusi rekordaugstu slieksni, gada laikā pieaugot par 60%. kā norāda tirgus 
eksperti, lai arī tas šķiet milzīgs lēciens, iepriekš cena ilgi bijusi krietni pazemināta. Cūku audzētājiem 
šis kāpums ir izdevīgs, bet patērētājus tas dara bažīgus. 

Kā cūkgaļas cenas pieaugums ietekmēs visus barības ķēdē iesaistītos?
Beidzot ir iespēja nopelnīt

1. Ingūna Gulbe, Agroresur-
su un ekonomikas institūta 

asociētā profesore, ekonomikas 
doktore:

– Katram pārtikas ķēdes posmam 
tie labumi ir dažādi. Patērētāji nav 
priecīgi, jo cūkgaļa veikalos kļūst 
dārgāka, cena ir kāpusi un turpinās 
kāpt. Ražotājiem tas nozīmē to, 
ka pēc ilga laika, kurā cena bijusi 

zema, ir diezgan būtiskas peļņas 
iespēja. Tas pamatā saistīts ar 
Āfrikas cūku mēri Āzijā: Ķīnā, 
Vjetnamā, Kambodžā. Ķīna ir lie-
lākais cūkgaļas patērētājs, jo Eiropa 
un Amerika to turp eksportē lielā 
daudzumā. ASV šobrīd mazāk – tas 
saistīts ar Trampa politiku, tāpēc 
attiecīgi strauji ir pieaudzis Eiropas 
cūkgaļas pieprasījums. Tās Eiropas 

Savienības valstis, kuras cūku mē-
ris nav skāris, savu produkciju var 
tirgot pa visu pasauli. Diemžēl ne 
Latvija, bet, ņemot vērā to, ka lielas 
daļas Eiropā audzēto cūku gaļa ir 
aizplūdusi uz Ķīnu, pašā Eiropā 
pavērusies iespēja tirgot Latvijas 
cūkaudzētāju produkciju. Attiecīgi 
ir augusi gaļas cena, un pašmāju 
cūkkopjiem tas ļauj vairāk pelnīt.

„Mums jāsavelk josta”
2. Guntis Stucers, Kuldīgas 

krodziņa Klūdziņa īpašnieks:
– Kādreiz es labu cūkgaļu zināmā 

firmā pirku par nepilniem trim eiro 
kilogramā, tagad tas man izmaksā 
jau pāri četriem eiro. Kā tas var 
neatstāt iespaidu? Cilvēku skaits 
un pieprasījums samazinās, bet 
augstāku cenu mēs uzlikt nevaram. 
Ja sākšu to darīt, vai Kuldīgas ie-

dzīvotāji sapratīs, kāpēc man pēkšņi 
uzkāpušas cenas? 

Tā ir visas Latvijas ēdinātāju 
pieredze, ka, piemēram, karbonā-
des porcijai jāmaksā tik daudz, cik 
kilogramam gaļas, lai šī pakalpo-
juma sniedzējs varētu sākt dzīvot. 
Ja cilvēks aiziet uz tirgu, apskata 
cenas un, atnākot pie manis, redz, 

ka porcija maksā tikpat, tad loģis-
ki, ka viņam radīsies pretenzijas. 
Diemžēl mēs esam pakļauti visām 
pasaulīgajām nebūšanām un neva-
ram darboties tik krasi, lai izlēkātu 
līdzi Ķīnas problēmām. Šāda cenas 
paaugstināšanās liek savilkt jostu 
mums pašiem.

Labs mirklis

„Klau, nu, kāpēc jāaudzē tik garš kakls? Paskaties, kur 
man jārāpjas, lai ar tevi paklačotos!”

Pēc raksta Pārbūvēs ielas uzņē-
mēju atbalstam Kuldīgas attīstības 
aģentūras vecākā speciāliste Aiga Va-
naga-Poriķe precizē vietu, kur notiks 
ielu pārbūve. Tautas valodā runājot, 
tā ir bijušās dzelzsbetona konstruk-
ciju rūpnīcas Kuldīga teritorija, 
kur jau tagad izvietojušies vairāki 
uzņēmumi, bet pašvaldības uzlabotie 
ceļi ļaus ienākt arī jauniem. Eiropas 
Reģionālās attīstības fonda projektā 
šī vieta oficiāli nosaukta par Kuldīgas 
rietumu daļas degradēto teritoriju. 
Kā jau Kurzemnieks rakstījis, tiks 
pārbūvēta Ēdoles iela no apvedceļa 
līdz Krauļu ielai un visa Zaļā iela līdz 
Kuldīgas–Jūrkalnes šosejai.

Inguna Spuleniece

domā, pirms dari!
Ko tu jūti, ko tu domā, ko tu saki un ko tu dari. Ja saskan 
visas šīs minētās lietas, tad cilvēks dzīvo saskaņā pats ar 
sevi, un tas ir ļoti svarīgs priekšnoteikums, lai būtu laimīgs. 
Otrs – saskaņa ar citiem. Bet tā nav iespējama, ja cilvēkam 
nav iekšējās saskaņas pašam ar sevi. Tās ir atziņas no 
pagājušajā nedēļā kādā žurnālā izlasītās intervijas ar Juri 
Rubeni. Saprotams, ka dzīvē notiek dažādi, ka ir gan visādas 
pašu radītas situācijas, gan apkārtējo apstākļu spiediens, 
kad jūti, bet nesaki, kad pasaki, bet nedari. Vai – izdari un 
tad tikai sāc domāt. Ja pats nesāc domāt, tad tevi piespiež. 
Citi cilvēki, apstākļi, galu galā kāds sods. Par šo tēmu man 
pastiprināti jādomā arī vietējās sabiedrības atšķirīgās reak-
cijas dēļ pēc raksta par kuldīdzniekiem, kuri ASV notiesāti 
par naudas izkrāpšanu lielā apjomā. Jā, viņu radiniekiem 
nepavisam nav patīkami, bet vai tad par to nebija (un jeb-
kuram nav) jādomā pirms noziegumu izdarīšanas? 

Daiga Bitiniece

Mārīte 
Milzere

alberts dinters

Pēc Publicētā

Precizē labiekārtojamo teritoriju
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Maija Katkovska, organizācijas Drossinternets.lv 
vadītāja

Kā pareizi rīkoties, saskaroties ar pārkāpumiem 
vai problēmām internetā? Ne tikai bērni, bet 
arī daudzi vecāki joprojām nezina, ko šādos 
gadījumos darīt. Par to ļauj spriest gan ziņojumi 
mājaslapā Drossinternets.lv, gan zvani uz bērnu 
un jauniešu uzticības tālruni 116111 ar lūgumu 
palīdzēt atrisināt vienu vai otru problēmsituāciju. 
Pārkāpumi internetā ir draudi, uzmākšanās, 
izsekošana, šantāža, emocionāla pazemošana, 
ņirgāšanās, vardarbības materiālu un bērnu 
kailfoto izplatīšana – visi šie gadījumi uzskatāmi 
par pārkāpumiem, it īpaši, ja cilvēkam tiek 
nodarīts būtisks emocionāls, morāls vai 
finansiāls kaitējums. Tad par to pēc Latvijas 
likumiem var noteikt reālus sodus. Nereti 
bērni nokļūst upura lomā, bet vēl biežāk, 
paši neapzinoties savas rīcības sekas, bērni 
kļūst par likumpārkāpējiem. Vērts atgādināt: 
administratīvā un kriminālā atbildība iestājas no 
14 gadiem neatkarīgi no vides, kurā pārkāpums 
paveikts: uz ielas, skolā vai internetā.

Nevienam nav noslēpums, ka bērni ļoti aktīvi 
lieto sociālos tīklus. Viņi ne tikai skatās, ko tur 
ievieto draugi, paziņas, sabiedrībā populāri 
cilvēki, bet arī paši ļoti labprāt dokumentē 
savas ikdienas gaitas. Tāpēc ar bērnu noteikti 
jāpārrunā, ko nozīmē informāciju, fotogrāfijas 
un video ievietot internetā. Jo nevar zināt, kurš 
un kam to pārsūtīs tālāk, kurš lejuplādēs, kurš 
ievietos citā interneta vietnē. Iespējams, ka 
bērna ievietotās vai kādam nosūtītās fotogrāfijas 
citi izmantos tāpēc, lai pēc tam viņu pazemotu, 
piemēram, klases čata (sarunu) grupā lietotnē 
WhatsApp. Ja bērnam vēl nav 13 gadu, bet viņš 
jau ir sociālajos tīklos, tad ziniet – reģistrējoties 
viņš par savu īsto vecumu ir samelojis. 

Pārrunājiet ar bērnu drošības pamatnoteikumus! 
Kādam ģimenes loceklim vēlams būt tajās pašās 
platformās, kurās ir bērni: pirmkārt, lai saprastu, 
kā tās darbojas, otrkārt, lai redzētu, cik droši vai 
nedroši jūsu bērns tajās uzvedas.

Izvērtējot pēdējā gada laikā saņemtos 
ziņojumus, ļoti aktuāla problēma ir bērnu 
seksuālās izmantošanas materiālu un kailfoto 
aprite internetā. Arvien biežāk šādu saturu 
rada bērni paši – pēc savas iniciatīvas vai 
citu pamudinājuma filmējot, fotografējot vai 
kameras priekšā izrādot savu kailo ķermeni. 
Šādos gadījumos uzmanīgi bērnu uzklausiet, 
nenosodot viņu un neizrādot sakāpinātas 
emocijas! Visticamāk, viņš ir situācijas upuris, 
tāpēc jāatbalsta, nevis jāsoda. 

Lai attēlu un video dzēstu no publiskas 
aprites un palīdzētu atrast varmāku, 
iegaumējiet norādes, kur attēls vai video 
internetā ir redzams, kam tika sūtīts, kurš to 
pārsūtīja utt. Saglabājiet attēlus, lai tie kalpotu 
par pierādījumu! Pēc tam ziņojiet vietnē 
Drossinternets.lv vai Valsts policijā, balstoties uz 
bērna sniegto informāciju, un konsultējies, kā 
rīkoties tālāk! Ja situācijā iesaistījušies skolas 
biedri, noteikti jāiesaista arī skolas vadība. Ja 
bērna kailfoto nonācis internetā, nekavējoties 
jāziņo sociālo tīklu administrācijai, pieprasot to 
dzēst. 

VIedoKļI. KomeNTārI
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replika

Daiga 
Neilande, 
pārdevēja:
 – Nepērku, 
tādēļ nezinu, 
cik maksā un 
kāds ir cenas 

kāpums. Mēs ēdam pašaudzē-
tas cūkas. 

Kristīna Ansone, bērna kopšanas atvaļinājumā: 
– Reizi vai divas nedēļā gaļu ēdam, pārsvarā – vistas. 
Tai cena, šķiet, nav pieaugusi. Šķiņķim šad tad ir 
akcija, tad pērku. Agrāk malto cūkgaļu pirku veikalā 
Dūmiņš, kas bija uz Baznīcas un Liepājas ielas stūra. 
Žēl, ka tas vairs nestrādā. To gan esmu pamanījusi, ka 
dārgāki kļuvuši banāni, āboli, arī dārzeņi. Pagājušā 

gada pamatcena tagad tiek piedāvāta akcijā. 

Dzidra Ankevica, uzkopj īpašumus: – Reizēm to 
pērku, kad lielveikalā piedāvā akcijā, bet neesmu ie-
vērojusi, ka cena būtu pieaugusi. Vidēji ir ap četriem 
eiro kilogramā. Dārgi. Tikko benzīnam pielika cenu, 
un tā daudz kas sadārdzinājās. Piena produkti man ir 
pašai, jo ir kaza. Tos nepērku, bet siers arī ir dārgs. 

Uldis Simuts, Latvijā strādā mežā, Dānijā pie kažok-
zvēriem: – Nezinu, cik maksā kilogramā, bet, pērkot 
trīs gabalus cūkgaļas krūtiņas, ko kūpināt, samaksāju 
15 eiro. Tas šķita dārgi. Mēs ar dzīvesbiedri strādā-
jam Dānijā, un mūsu patēriņā cenu pieaugums neko 
nemainīs, jo cūkgaļa garšo. Tiem, kuri pelna Latvijā, 

tas varētu nozīmēt to, ka jāmaina ēšanas paradumi. Visa pārtika te 
dārga. Arī Dānijā cūkgaļa dārga – kilograms karbonādes maksā 17 
eiro. Bet veikalā pieejams tāds kā masveida produkts – cauraudzis, 
kas maksā trīsreiz mazāk.

Irēna Rusakova, pensionāre: – Skrundā cūkgaļa 
kļuvusi stipri dārgāka. Decembra sākumā maltā gaļa 
maksāja 3,15, tagad – 3,80. Šķiņķis maksāja 3,80, 
tagad – 4,80. Es domāju, ka cilvēki pirks mazāk. 
Ģimenēm budžets nepalielinās. Dzīvokļa un citi ikmē-
neša maksājumi jānomaksā, un naudas paliek maz. Arī 
augļiem cena ir ļoti augsta. Saldū ābolus varu nopirkt 

par 0,65 vai 1,46 kilogramā, bet Skrundā – par 1,76 eiro vai vairāk. 
Dārzeņiem tāpat cenas augstas. Ja kļūs vēl dārgāk, pirks nevis piecus, 
bet divus ābolus par to pašu naudu. Bez jau neiztiks – gaidīs akcijas.

Aiva Sustrupa, 
pārdevēja: 
– Es cūkgaļu 
ēdu maz. Agrāk 
biju veģetārie-
te, tagad ļoti 
retu reizi kādu 
gabaliņu apēdu. 

Bet bērniem dažreiz to gatavoju 
un esmu ievērojusi, ka cena au-
gusi arī desām un citiem gaļas 
produktiem.

aktuālais jautājums

Vai esat pamanījuši cenu kāpumu 
cūkgaļai?

Jolanta Hercenberga
Alberta Dintera foto

numura citāts Ineses Slūkas zīmējums

pēc publicētārunā speciālists

Kā internetā 
cieš bērni

Kuldīgas novada sociālā dienesta direktores vietniece Anda Šlakorciņa: 
„Sociālo darbinieku salīdzinu ar ārstu. ārsts nosaka diagnozi, sociālais darbinieks – 

problēmu, ārsts izraksta medikamentus, darbinieks piedāvā risinājumu, ārsts nosūta 
uz izmeklējumiem, sociālā darbinieka instrumenti ir sociālie pakalpojumi. Ja pie ārsta 
neiesim, zāles nedzersim, viņš nevarēs palīdzēt. Tāpat ar sociālo darbinieku: ja klients 

pakalpojumus neizmantos, palīdzēt nevarēsim.” 

Pēc raksta Ar stiprām saknēm un plašu skatījumu par Kuldīgas 
Tehnoloģiju un tūrisma tehnikuma direktori Daci Cini zvanīja 
viņas kādreizējā pamatskolas skolotāja un izteica prieku, ka 
rakstām par tik gaišiem, pozitīviem un izpalīdzīgiem cilvēkiem. 

„Kad Dace mācījās pamatskolā, biju viņas skolotāja,” stāsta sie-
viete. „Dzīvoju Turlavā, un Dace mani apciemo. Man bija problēmas 
ar kājām, viņa mani iedrošināja taisīt operāciju. Palīdzēja, lai es to 
izdarītu. Nu esmu ļoti pateicīga, jo bez viņas uzmundrinājuma tagad 
nestaigātu. Viņa ir jauks sirdscilvēks. Lai arī pašai ne vienmēr gājis 
tikai viegli, citiem viņa ir gatava palīdzēt vienmēr.”

Jolanta Hercenberga

Šauras telpas
Kuldīdzniece Rasma Vidmane konditorejā Šarlote nopirkusi kūku, 
bet radušās pārdomas, ar ko gribot padalīties. Viņa ir pateicīga par 
konditorejas labo darbu, bet skumji, ka vieta ļoti maza – viņai žēl, ka 
cepējiem nav plašāku telpu. Un, kad sanākot daudz cilvēku, produk-
cijas pat pietrūkstot.

Jauks sirdscilvēks
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mediķi ziņo

informē Neatliekamās medicīniskās palīdzības dienesta 
kurzemes reģionālā centra medicīnas statistiķe Baiba 
Būvmeistere.

divās nedēļās – 123 izsaukumi

no kārtīBas sargātāju ikdienas

apkaro kontrabandistus, 
atrod nelikumīgu munīciju
stāsta Valsts policijas kuldīgas iecirkņa priekšnieks              
normunds aleckis.

Kuldīgas, Alsungas un Skrundas novadā no 10. līdz 
24. februārim bijuši 123 izsaukumi. Hospitalizēti 69 
pacienti, no tiem desmit bērnu. No visiem apkalpota-
jiem 15 bijuši alkohola reibumā: 13 vīrieši un divas 
sievietes. Notikušas divas krimināltraumas un 12 
sadzīves traumas.

Aizvadītās nedēļas nogalē Latvijā plosījās kārtējā 
vētra. Lai gan prognozes liecināja, ka sekas būs 
aptuveni tādas pašas kā iepriekšējās nedēļas beigās, 
šoreiz glābējiem darba ir bijis vairāk.

Kurzemē viņi vēja sekas likvidējuši 25 reizes. 
Lauztie koki Kuldīgas novadā krituši uz ceļa Kuldī-
ga–Ēdole, kā arī Snēpelē un Padurē, kur tie traucējuši 
satiksmi. Alsungā glābējiem nācies traukties uz ceļiem, 
kas ved uz Jūrkalni un Liepiņām, bet divas reizes uz 
Ēdoles ceļu. Skrundas novadā koki novākti no ceļa uz 
Kuldīgu. Tāpat postījumu sekas likvidētas Kuldīgas 
iedzīvotājiem labi zināmajā ceļā uz Jūrkalni. Kuldīgā 
glābējiem nācies zāģus likt lietā vienu reizi, novācot 
Parka ielā nokritušu koku.

Alberts Dinters

Janvāra beigās Ventā pie Kuldīgas iepludināti dabai kaitīgi 
naftas produkti – to apstiprina Latvijas Vides, ģeoloģijas 
un meteoroloģijas centra ekspertīze.

Pagājušās nedēļas beigās Valsts vides dienesta (VVD) inspek-
tori beidzot saņēmuši rezultātus, kas tā par vielu, kas iepludināta 
upē. Kā Kurzemniekam stāsta Liepājas reģionālās vides pārval-
des direktors Ruslans Pečulis, nav pētīts, vai tā ir motoreļļa vai 
hidrauliskā eļļa, – galvenais bijis gūt apstiprinājumu, ka viela 
ir dabai kaitīga. Kā uzver R.Pečulis, labā ziņa ir tāda, ka ūdens 
paraugos, kas ņemti aiz naftas produktus aizturošajām bonām, 
piesārņojums ir maznozīmīgs. Tas pierāda, ka lielāko daļu uz-
sūkušas bonas. Inspektori turpina darbu, un rezultāti kalpo par 
pamatu tam, lai gan pašvaldībai, gan privātpersonām, kuras pēc 
piesārņojuma konstatēšanas nonākušas VVD redzeslokā, par 
pienākumu uzliktu dažādas pārbaudes un uzraudzību. Tāpat nu 
ir pamats sākt lietvedību par dabas piesārņošanu. 

Kā Kurzemnieks jau vēstīja, pirmais gadījums, kad Ventā at-
klāti naftas produkti, konstatēts 30. janvārī. Pēc VVD aplēsēm, 
toreiz caur lietusūdens kanalizāciju upē mēģināts nopludināt 
aptuveni 200 litru dabai kaitīgās vielas. 12. februārī inspektori 
Kuldīgā konstatēja atkārtotu noplūdi. Apskatot vietu, secināts, 
ka caur pilsētas lietusūdens kanalizācijas izvadu Ventā atkal 
ietek naftas produkti, kas vizuāli un pēc smakas atgādina pirms 
divām nedēļām konstatētos. Nekavējoties piesārņojuma izpla-
tīšanās tika ierobežota: pastiprināts bonu izvietojums, vecās 
nomainītas pret jaunām. Pēc otrā gadījuma VVD sabiedrībai 
atklāja, ka nezināmas personas mēģinājušas bonas postīt, un 
uzdeva pašvaldības policijai vietu regulāri uzraudzīt. Savukārt, 
apskatot lietusūdens kanalizācijas kontrolakas aptuveni puskilo-
metra rādiusā, daudzās konstatēta naftas produktiem raksturīga 
smaka. Uzņēmumam Kuldīgas ūdens tika uzdots šo ieplūdi upē 
tūlīt novērst. 

VVD aicina Kuldīgas iedzīvotājus: ja tiek fiksēta naftas 
produktu izliešana jebkurā vietā pilsētas kanalizācijā, ziņot pa 
telefonu 26338800 (visu diennakti) vai mobilā telefona lietotnē 
Vides SOS.

Alberts Dinters

29. februārī 12.00 Kuldīgas neredzīgo biedrības 
biedri aicināti uz pasākumu Mīlestība, kurā mu-
zicēs Dedžu ģimene.

Biedrības vadītāja Kristīne Dzintare pastāstīja, ka 
pasākums notiks draudzes Lielās godības ķēniņš tel-
pās (ieeja no 1905. gada ielas). Pēc tam visi aicināti 
pie sadraudzības galda. „Koncerts būs skaists, un 
biedri ir mīļi gaidīti,” uzsvēra K.Dzintare.

Pēdējo dienu vētra un lietavas Alsungas, Skrundas 
un Kuldīgas novadā lielus postījumus nav izdarī-
jusi.

Ir lūzuši zari, vietām krituši koki, ūdens izskalojis 
ceļus.

Kuldīgas novadā Rumbas pagasta pārvalde, ap-
braukājot teritoriju, konstatējusi, ka lielākie postījumi 
ir nolauztie un uz ceļiem sakritušie koki. Iepriekšējā 
vētra bijusi stiprāka, uzskata pārvaldniece Lija Šēle. 
Daudz koku un zaru sakrituši Riežupē, un tie sanesti 
vietā, kur upe ietek Ventā, taču tilts nav bojāts.

Arī Padures pagasta pārvaldniece Brigita Lange at-
zina, ka zināms tikai viens otrs nolūzis koks. Savukārt 
Turlavā tie lūzuši gan pie skolas stadiona, gan Lipaiķu 
baznīcas. Valsts ceļā no Turlavas uz Valtaiķiem ūdens 
caurtekā izrāvis caurumu. Vieta norobežota. 

Inguna Spuleniece, Daina Tāfelberga

Interesenti var pieteikties Kurzemes biznesa klu-
ba pasākumam Enerģija tavam biznesam 4. martā 
14.30 Kuldīgā, restorānā Bangerts.

Šoreiz Latvijas Tirdzniecības un rūpniecības ka-
meras (LTRK), a/s Swedbank un Kuldīgas novada 
pašvaldības kopīgais pasākums būs kā četru intere-
santu prezentāciju un diskusiju cikls, lai dotu node-
rīgus padomus un iedvesmotu turpmākiem darbiem. 

Ar prezentāciju Piecas tendences, kas ietekmēs 
biznesu turpmākajos piecos gados uzstāsies Swed-
bank uzņēmumu naudas pārvaldības speciāliste Lie-
ne Kirma, savukārt LTRK Kurzemes nodaļas vadītājs 
Ralfs Minkevičs stāstīs par kompleksā mārketinga 
piemēriem un to, kā un kādas biznesa tīklošanas 
platformas var uzņēmējdarbību veicināt. Par to, kā 
klienta acīs no pārdevēja kļūt par uzticamu padom-
nieku, runās pārdošanas apmācību un konsultāciju 
uzņēmuma Alpha Partners vadītājs Guntars Logins, 
savukārt ar prezentāciju Bizness bez rozā brillēm. 
Uzzini, kā sagatavot sava biznesa ekspresanalīzi! 
uzstāsies finanšu eksperts ar 15 gadu pieredzi, uzņē-
mējs Artūrs Geisari. Noslēgumā klātesošie aicināti 
satikties neformālā gaisotnē.

Plašāk: www.chamber.lv.
Daiga Bitiniece

No 13. līdz 20. februārim reģistrēts 91 notikums. 12 
gadījumos sākts kriminālprocess, no tiem trīs gadījumi 
saistīti ar mantas bojāšanu, proti, izsisti logi gan Kul-
dīgā, gan Skrundā. Kuldīgas novadā reģistrētas četras 
zādzības, divas ar iekļūšanu ēkās. Tāpat ir lietvedība 
par miesas bojājumiem. 18. februāra naktī Kuldīgā 
apzagti divi tirdzniecības uzņēmumi. 

Nedēļā Valsts policijas darbinieki par sabiedriskās 
kārtības pārkāpumiem uzrakstījuši 22 administratīvā 
pārkāpuma protokolus. Vienā gadījumā izņemtas, 
iespējams, narkotiskās vielas, kuru izcelsmi un sastā-
vu noteiks ekspertīze. Policijas redzeslokā nonākusi 
arī nelikumīga medību munīcija – tā konfiscēta. Kas 
attiecas uz ceļu satiksmi, pie protokola tikuši 68 auto-
vadītāji: par ātruma pārkāpšanu, automašīnas vadīšanu 
un braukšanu ar divriteni alkohola reibumā, kā arī par 
braukšanu pie stūres tādā laikā, kad autovadītājam 
noteikts liegums.

Alberts Dinters

Kurzemnieka rīcībā ir informācija, 
ka pirmo zagļi apmeklējuši Agroteh-
niku. Veikala pārstāvis pa telefonu 
stāsta: videonovērošanas kamerās 
redzams, ka zagļi bijuši divi, pēc ie-
kļūšanas devušies pie konkrēta stenda, 
kurā atradās dārgi firmu Makita, Bosh 
un DeWalt elektroinstrumenti. Zādzība 
notikusi pāris minūšu laikā, un zaudē-
jums lēšams ap 2000 eiro. 

Dažas minūtes pirms trijiem naktī 
notikusi ielaušanās Meistara LV 
veikalā. Tur uzlauzta makšķerēšanas 

nodaļa un atkal ņemtas konkrētas 
preces: ekskluzīvas makšķerspoles 
Abu Garcia, Curado, Shimano un naži. 
Veikala vadītājs Adrians Žerebcovs ir 
pārliecināts, ka zagļi nākuši tieši pēc 
šīm precēm, un to pamato ar faktu, ka 
citas mantas, kuras ātri varētu pārdot 
un gūt peļņu, nav aiztiktas. „Video-
kamerās redzams, ka viss darīts ļoti 
ātri un pārdroši. Izsisti durvju stikli, 
preces sakrautas tirgus somā, un zagļi 
aizbēguši.” Meistara LV zaudējumi ir 
ap 4000 eiro. 

Valsts policija ierosinājusi lietvedī-
bu. „Ir ņemts tas, ko ātri var paņemt,” 
skaidro Kuldīgas iecirkņa priekšnieks 
Normunds Aleckis. „Viss noticis ļoti 
ātri, jo ēkas pieslēgtas apsardzei. Vai 
tie ir iebraucēji vai vietējie, tas tiks 
noskaidrots kriminālprocesā.”

Ja kādam Kuldīgas iedzīvotājam ir 
kas zināms, Valsts policija lūdz zvanīt 
pa tālruni 110 vai ierasties iecirknī.

Alberta Dintera 
teksts un foto

glābējiem vēja laikā 
daudz darba

Pārciests labi

Naktī apzog divus veikalus

kuldīgas veikalā 
Meistars LV , 

izsitot durvju 
stiklu,

 nozagtas 
dārgas 

makšķerspoles 
un naži.

18. februāra naktī kuldīgā apzagti uzņēmumu Meistars LV un Agrotehnika veikali. 
abiem nodarīti vairāku tūkstošu eiro zaudējumi. Cietušo pārstāvji atklāj, ka zagļi 
mērķtiecīgi nākuši pēc konkrētām precēm. 

ekspertīzes rezultāti ļauj 
rīkoties tālāk

koncerts par mīlestību

lai uzņēmēji 
iedvesmotos un mācītos
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„Cilvēki pēc drēbēm nāk – meklē 
pārsvarā bērniem un vīriešiem,” 
atzīst Kuldīgas daudzbērnu ģimeņu 
biedrības Šūpulītis vadītāja Argita 
Zundovska-Mediņa un nodibināju-
ma Mamma mammai fonds brīvprā-
tīgā darbiniece Gunita Eihmane.

Šajās biedrībās par velti vai pret 
minimālu ziedojumu jebkurš var sa-
ņemt drēbes, apavus, arī sadzīves 
priekšmetus.

Gaidīti visi
„Lietotas drēbes pārsvarā vedam no 
misijas Pakāpieni. Atved arī vietējie. Ja 
neesam biedrības namā, viņi atstāj pie 
vārtiņiem. Iebildumu pret to mums nav, 
vienīgi gadās, ka atved pavisam noval-
kātas lietas,” secina A.Zundovska-Me-
diņa. Pēc bezmaksas drēbēm vēl aizvien 
ir pieprasījums. „Mēs neskatāmies, cik 
cilvēks trūcīgs vai turīgs. Tikko esmu 
atvedusi jaunu vedumu, priekšroka ir 
biedrības biedriem, pēc tam aicinām 
visus.” Vadītāja atzīst, ka vairāk vajagot 
pārtiku un tīrīšanas līdzekļus. Tiekot 
rakstītas vēstules dažādām firmām, 
lūgts ziedot. No katrām desmit vēstu-
lēm atsaucoties uz vienu. „Ja kaut ko ie-
dod, braucam pakaļ – jāatrod transports, 
šoferis, kas var darbdienā aizbraukt.” 

Arī 29. februārī Vienības ielā notiks 
pavasara talka – tā esot Agitas Lūkas 
ierosme. Jautāta par citām aktivitātēm, 
A.Zundovska-Mediņa stāsta: „Braucam 
uz kultūras un sporta pasākumiem. Tu-
kumnieki ir ļoti atsaucīgi – dod mums 
biļetes: bijām uz multfilmām, uz hoke-
ju, arī uz neona šovu. Marta sākumā 
būs brauciens uz koncertu Ventspilī.”

6. martā notiks kārtējās Kuldīgas nova-
da Lūgšanu brokastis. Par to domes reli-
ģisko lietu konsultatīvā padome sprieda 
šīgada pirmajā sanāksmē. 

Pirmais bija jautājums par padomes 
vadītāju. Iepriekš tā bija Dace Bergmane, 
bet viņa izstājās, un vietā nāca biedrības In-
tegrācijas centrs „Atvērtās durvis” 
pārstāvis Oskars Pērkons. Padomes locekļi 
arī ieteica domei viņu apstiprināt amatā. 
Ņemot vērā O.Pērkona pieredzi, rīkojot 
Ģimenes dienu Kuldīgā, viņš ar sievu Vi-
netu tika uzrunāti arī kā Lūgšanu brokastu 
rīkotāji un vadītāji.

Domes priekšsēde Inga Bērziņa pastās-
tīja, ka pērn šis pasākums nav noticis, bet 
2018. gadā bijis vairāk nekā 100 dalībnie-
ku. Tādēļ tika meklēta vieta, kurā varētu 
sanākt tik daudz cilvēku. Izvēle krita par 

labu sporta skolas zālei. Vēl tiek precizēta 
tēma un mērķis, kam tiks brokastīs savāk-
tais ziedojums, – iespējams, ka sportistiem 
ar īpašām vajadzībām. Jau zināms, ka savu 
liecību par dzīvi kopā ar Dievu sniegs 
Žanna un Sergejs Maksimovi no Latgales, 
kā arī kāds kuģa kapteinis, kurš mūsdienās 
nonācis pirātu gūstā. 

Inguna Spuleniece

Biedrības Darīsim paši! kopsapulce 
notiks 13. martā 11.30 Kabiles muižā, 
informē administratīvā vadītāja Ieva 
Birbele. 11.00 kopīga izbraukšana no 
Pilsētas laukuma. Transports tiks no-
drošināts. 

Darba kārtībā – ziņojums par biedrības 
darbību, 2019. gada finanšu pārskata ap-
stiprināšana, informācija par plānotajām 
un iesāktajām programmas LEADER akti-

vitātēm šogad, padomes pārvēlēšana. Pēc 
tam ekskursija pa Kabiles muižu un vīna 
darītavas dzērienu degustācija. Lai nodro-
šinātu kvorumu, līdz 1.martam jāatsūta 
apstiprinājums par ierašanos.

I.Birbele arī atgādina, ka no 16. februāra 
ir sākts pieņemt pieteikumus uzņēmējdar-
bības projektiem.  16. martā tiks izsludināta 
8. kārta sabiedriskā labuma projektiem. 
Iesniegšanas termiņš abiem – mēnesis. 
Vairāk: www.darisimpasi.lv.

Kuldīgas komunālo pakalpojumu akcijā 
stikla pudeles un burkas no iedzīvo-
tājiem un uzņēmumiem visā Kuldīgas 
novadā tiks savāktas bez maksas. 

Akcija notiks: 23. martā pagastos 
(pieteikšanās līdz 17. martam), 25. martā 

Kuldīgā (pieteikšanās līdz 20. martam). 
Pieteikties darba laikā pa tālr. 63322380. 
Stikla svaram jābūt vismaz 15 kg. Pude-
lēm un burkām jābūt saliktām maisos un 
noliktām tā, lai šoferis piebraucot tās var 
iekraut automašīnā.

Projekts Euroscola ļauj iepazīt Eiropas in-
tegrāciju, skolēniem pašiem to piedzīvojot. 
Pārstāvjiem no 23 valstīm dota iespēja uz 
vienu dienu kļūt par deputātiem Eiropas 
Parlamenta telpās Strasbūrā. 

KCV Eiropas Parlamenta vēstnieku 
skolas koordinatore Inga Reimane saka: 
„Mēs tajā darbojamies aktīvi, tāpēc tika 
piešķirta iespēja desmit skolēniem pieda-
līties starptautiskajā pasākumā Euroscola. 
Tādā braucienā dodamies jau septīto reizi. 
Mums iet arvien labāk, un mūsu skolēni 
katru reizi ir atvērtāki, drošāki un spējīgā-
ki iekļauties citu Eiropas jauniešu vidū.” 
No Latvijas vēl piedalījās Ernsta Glika 
Alūksnes Valsts ģimnāzija. 

Skolēni jūtas priecīgi, ka viņiem šāda 
iespēja bijusi. 12. klases audzēkne Katrīna 
Bruže stāsta: „Eiropas Parlamenta amat-
personām varējām uzdot sev interesējošus 
jautājumus. No katras valsts viens skolēns 
iepazīstināja ar savu valsti un skolu. Dienas 
otrajā pusē spēlējām spēli Eurogame, kurā 
jāsadalās komandā pa četriem, katram no 
savas valsts. Notika grupu diskusijas par 

dažādām tēmām: Eiropas nākotne, jaunieši 
un atkarības, vide, jauniešu darbs un citas. 
Mana komanda tika līdz spēles finālam. 
Diemžēl neuzvarējām, bet prieks, ka no 
vairāk nekā 400 skolēniem es biju viena 
no 16, kuri iekļuva finālā.” 

12. klases skolnieces Samanta Jirgen-
sone un Erīna Paula Lāse piebilst: „Bija 
jāiejūtas deputāta ādā. Ikdienā mēs redzam 
tikai to, ko rāda ziņās. Bet parlamentā va-
rējām uz to paskatīties no cita skatpunkta.”

11. klases audzēkne Betija Grabovske 
stāsta: „Izmēģinājām arī balsošanas sistē-
mu, un tas bija interesanti. Tika apspriestas 
aktuālas tēmas, piemēram, izmaiņas pēc 
Brexit. Interesanti redzēt, ka viena vecuma 
jauniešiem viedokļi stipri atšķiras.” Monta 
Bērziņa no 10. klases piebilst: „Katram 
skolēnam ir viedoklis par kādu tēmu.”

Skolēni bija arī ekskursijā Parīzē un 
Strasbūrā. Skolotājai viņi saka lielu paldies. 
Jaunieši novērtē iespēju iepazīties ar citu 
valstu skolēniem un saliedēties pašiem. 

Jolanta Hercenberga
Ingas Reimanes arhīva foto

skolēni iejūtas deputāta lomā
Kuldīgas Centra vidusskolas (KCV) skolēni Francijā, Eiropas Parlamentā Strasbūrā, sēdējuši deputātu krēslos un apsprieduši 
Eiropas Savienībā (ES) aktuālus jautājumus.

kuldīgas Centra vidusskolas skolēni eiropas Parlamentā strasbūrā: Vanesa Pirina, Marta 
Olštreina, Betija Grabovske, alise Gailīte, Ralfs Pīpītis, katrīna Bruže, erīna Paula lāse, samanta 
Jirgensone, Monta Bērziņa, edgars Haritons.

Vēl aizvien ir 
pieprasījums

daudzbērnu ģimeņu biedrība 
Šūpulītis: 
kuldīgā, Vienības ielā 55. Pieņemšana 
ir sestdienās 13.00–15.00.

nodibinājuma Mamma mammai 
fonds maiņas punkts: 
kuldīgā, Ventspils ielā 15 (bijušajā 
caurlaidē). Pēc drēbēm un citām 
lietām var nākt otrdienās 15.00–17.00, 
piektdienās 11.00–13.00. Ja kāds vēlas 
ko atnest, jāsazinās pa tālr. 27733950.

Gan paņem, gan atnes
G.Eihmane stāsta, ka Mamma mammai 
fonda maiņas punkts Ventspils ielā 15 at-
vērts otrdienās un piektdienās. „Viss ir par 
velti, bet priecājamies, ja kāds kaut ko ie-
met ziedojumu kastītē. Drēbes ir dažādam 
vecumam, un cilvēku nāk daudz – vaja-
dzība ir. Pie mums ir maiņas punkts: vieni 
kaut ko atnes un izvēlas sev vajadzīgo, 
citi nāk tikai pakaļ, bet vēl citi tikai atdod. 
Ja kaut ko ved, tad ar mums jāsazinās, jo 
telpa ir maza – nevaram pieņemt bezgalīgi 
daudz. Atved arī traukus un citus sadzīves 
priekšmetus. Dodam pagastu sociālajiem 
darbiniekiem, zīdaiņu drēbītes vedam uz 
dzemdību nodaļu. Tās tik ātri nenovalkā-
jas, bet veikalos ir ļoti dārgas. Pat ratiņus 
mums ved, arī bērnu gultiņas. Mēbeļu fo-
togrāfijas paši liekam mūsu feisbuka lapā, 
mudinām cilvēkus nofotografēt un ielikt. 
Mums pie sienas ir vajadzību lapa, kurā 
esmu sarakstījusi tālruņu numurus. Kad 
kāds kaut ko piedāvā, varu savest kopā,” 
stāsta G.Eihmane.

Inguna Spuleniece

Gatavojas Lūgšanu brokastīm
Lūgšanu brokastis
ir amerikā aizsākta tradīcija. 
latvijā tās notiek kopš 2005. gada. 
tajās tiek uzklausīti sabiedrībā 
pazīstamu cilvēku stāsti par pašu 
piedzīvoto Dieva svētību un cerību, 
ko tā dod.

Bez liekām pudelēm un burkām!

Biedrības kopsapulce – 13. martā
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Andris Kļaviņš: 
„Ūdensapgāde 
ir rentabla, bet 
kanalizācijas 
attīrīšana un 
novadīšana 
dabā – ne.”

Ņemot vērā eiropas savienības nostāju, sausajām tualetēm tālākā nākotnē būs jāizzūd, bet pirmais solis ir tām mājām, 
kas centralizētajai kanalizācijai nav pieslēgtas, noslēgt līgumu par asenizāciju.

Kad bedre iet pāri malām
Jau šobrīd katrai mājsaimniecībai, kas nav pieslēgta centralizētajai kanalizācijai, jābūt noslēgtam līgumam par 
šķidro atkritumu izvešanu. siA Kuldīgas ūdens izzina situāciju un veido reģistru.

Visām decentralizētajām kana-
lizācijas akām līdz 2021. gada 
beigām pēc Ministru kabineta 
noteikumiem jābūt reģistrētām. 

Kuldīgas ūdens valdes priekš-
sēdis Andris Kļaviņš stāsta, ka pil-
sētā ūdensvadam un kanalizācijai 
pievienoti aptuveni 98% māj-
saimniecību. Namu bez šiem pie-
slēgumiem neesot daudz: privāt-
māju rajonos ap 20, vecpilsētā –                                                                             
82 īpašumi. Kuldīgas novada 
pagastu centros daudzdzīvokļu 
mājas un daļa privātmāju centrā-
lajai sistēmai ir pieslēgtas, tomēr 
vairums ne. 

Pirms pāris gadiem līgums par 
asenizāciju bijis noslēgts tikai ap 
50 mājsaimniecībām, pašlaik –                                                                
700. Bet daudzviet vēl neesot. 
Saistošie noteikumi saka – lī-
gumam jābūt noslēgtam, un tie 
norāda ieteicamo izvešanas režī-
mu pēc konkrēta ūdens patēriņa. 
Praksē, kā stāsta A.Kļaviņš, daļai 
māju ūdens patēriņš ir liels, bet 
kanalizācijas aka netiek izvesta 
vispār vai arī tiek iztukšota ļoti 
reti. Lai situāciju izzinātu precīzi, 
uzņēmums veido decentralizēto 
kanalizācijas aku reģistru. 

A.Kļaviņš stāsta, kāda novadā 
pašlaik ir situācija ar ūdensapgādi 
un savākšanas sistēmu un kā tā 
veidojusies. „Līdz ar iestāšanos 
Eiropas Savienībā šim jautāju-
mam tika pievērsta pastiprināta 
uzmanība. Eiropa mūs mudināja 
pievienoties augsti civilizētai 
kopienai un spert pirmos soļus, 
lai sadzīves kanalizācijas pie-
sārņojumu mazinātu. 2005. gadā 
iedeva naudu ūdenssaimniecības 
sakārtošanai. Doma bija tāda, lai 

Snēpelē pat pagasta pārvaldes ēka 
ūdensvadam un centralizētajai kana-
lizācijai nav pieslēgta.

Pagasta pārvaldniece Aiga Bulava 
stāsta, ka uz dabīga avotiņa atrodas aka, 
no kuras ūdens tiek sūknēts. Kanalizācija 
gan esot smalkāka par parastu bedri – tai 
ir attīrīšanas ietaise. „Dzīvojam no pārējā 
pagasta centra autonomi. Ikdienā viss ir 
kārtībā, bet, kad notiek lielāki pasākumi, 
ūdens avotiņā nespēj pieplūst tik daudz, 
cik iztērējam. Labprāt pievienotos centra-
lizētajai sistēmai, bet piekļuve ir aptuveni 
500 metru no pagasta pārvaldes, tādēļ 
tāme būtu milzīga,” skaidro A.Bulava. 

Jautāta par situāciju visā pagastā, viņa 
teic: „Domāju, ka ieviest kārtību ļoti 
vajag, tomēr paredzu, ka būs iebildumi 
no viensētu iedzīvotājiem. Centrā viss 

ir kārtībā – kā tiek ievilkts ūdensvads, tā 
jāpieslēdzas kanalizācijai.

Pagaidām neesam uzzinājuši, kuriem 
snēpelniekiem līguma ar Kuldīgas ūdeni 
par asenizāciju vēl nav. Droši vien būs 
jādara tāpat kā ar atkritumiem. Tad mums 
Kuldīgas komunālie pakalpojumi (KKP) 
iedeva sarakstu ar tām mājsaimniecībām, 
kurām līgumi ir, bet mēs devāmies pie 
tām, kurām nebija, sakot, ka atkritumi ir 
jebkuram un līgums būs jāslēdz. 

Arī šajā gadījumā ir saprotams, ka 
jebkurā mājsaimniecībā ūdens tiek lie-
tots un kaut kur novadīts. Ir mums tādi 
iedzīvotāji, kuri nāk un saka: pilna aka, 
vajadzētu izvest. Sūtām uz Kuldīgas 
ūdeni. Savulaik apkārtnē bija cilvēki ar 
asenizācijas mucām. Bet arī viņiem vajag 
to mucas saturu kaut kur izliet un attīrīt.”

Rendenieks Guntars Stepanovičs, 
jautāts, kā tiek galā ar sadzīves 
notekūdeņiem, atbild – kā miera 
laikos: „Kad aka pilna, izsūknē-
jam, saturu izlejam uz lauka un 
iearam.”

„Ar Kuldīgas ūdeni man līguma 
nav, un to arī negrasos slēgt,” saka 
G.Stepanovičs. „Es dzīvoju 50 kilo-
metru no Kuldīgas. Cik man šis pa-
kalpojums izmaksās! Ja nu pieprasīs, 
ka līgums jāslēdz, uzlikšu pats savu 
attīrīšanas ietaisi. Visiem komunālo 
pakalpojumu sniedzējiem no Kuldī-
gas ir neadekvāti augsta cena. Tie paši 
KKP pakalpojumi – tie jau ir apzeltīti! 
Turklāt man ir negatīva pieredze. Ja 
tāda paša pakalpojuma sniedzēju varu 
atrast citur, tas maksā vismaz par 
trešdaļu mazāk.”

Kuldīgas novada domes vides speciāliste 
Dace Jansone ir strikta: neattīrīti notek-
ūdeņi vidē nonākt nedrīkst. 

„Lauku viensētās ir pieļaujamas bioloģis-
kās attīrīšanas ietaises, kurās ūdens tiek attīrīts 
līdz tādam līmenim, ka dabu vairs nepiesār-
ņo. Arī notekbedrei jābūt necaurlaidīgai un 
noslēgtai, lai fekālie ūdeņi tur uzkrājas, bet 
nenoplūst. Kad bedre ir pilna, saturs jāizsūknē 
un jānogādā attīrīšanas ietaisēs. Ja pašam tādu 
nav, jāizmanto Kuldīgas ūdens pakalpojums, 
jo novadā visas kanalizācijas un attīrīšanas 
sistēmas uzturēšana ir deleģēta šim uzņē-
mumam. Tam ir arī attiecīgas atļaujas, kas 
nosaka, ka drīkst attīrīt,” uzsver speciāliste. 

Viņa brīdina, ka par dabas piesārņošanu 
iedzīvotāji var saņemt sodu. Pārbaudīt tiesīgs 
arī Valsts vides dienests, bet, ja tiek ziņots 
pašvaldībai, tās policija rīkojoties līdzīgi kā 
ar tiem, kuri vidi piesārņo ar atkritumiem.

Jolanta Hercenberga, Inguna Spuleniece, Lāsmas Reimanes foto

visiem pieejams labs dzeramais ūdens. Mēs sākām 
ar dokumentu kārtošanu, ilgi projektu izskatīja 
Iepirkumu uzraudzības birojā. 2009. gadā pilsētā 
sākās darbi – ūdensvadu un kanalizāciju ierīkoja. 
Mums bija labs būvnieks – uzņēmums Ostas 
celtnieks, un Kuldīga viena no pirmajām projektu 
pabeidza. Pagājušajā Eiropas plānošanas periodā 
no 2015. gada naudu deva tikai kanalizācijas ierī-
košanai. Tas bija problemātiski, jo ielu var uzrakt 
un sistēmu ierīkot, bet ko tur lies iekšā, ja ūdens-
vadam naudas nav? Gaidām nākamo plānošanas 
periodu no 2021. gada un ceram, ka izdosies iegūt 
Eiropas līdzekļus, lai turpinātu izbūvēt ūdens un 
kanalizācijas sistēmu tur, kur vēl nav.”

Ūdens no avotiņa, kanalizācija – 
attīrīšanas ietaisēs

neadekvāti 
augsta cena

Var sodīt

Pilsētā nav dažiem, laukos daudziem

Maksa Kuldīgas 
ūdenim par 
asenizāciju

n 9,01 eiro par 1 m3

n Ārpus pilsētas vēl 
klāt  0,64 eiro par                  
1 km

n Šķidro sadzīves 
atkritumu 
pieņemšana 
notekūdeņu 
attīrīšanas ietaisēs – 
3,25 eiro par 1 m3

n Ja asenizācija 
zemāk norādītajā 
pagastā tiek 
pieteikta attiecīgajā 
datumā, klientam 
par ceļu papildus 
nav jāmaksā. Tad 
maksa ir 9,99 eiro par 
1 m3 (Pvn ir summā 
iekļauts):
3. martā vārmē,
10. martā Padurē,
17. martā Kurmālē,
24. martā Īvandē,
31. martā Rendā,
7. aprīlī Pelčos,
14. aprīlī Laidos,
21. aprīlī Gudeniekos,
28. aprīlī Kabilē

Jānis no Padures: 
„Nekādu līgumu ar 

„Kuldīgas ūdeni” 
slēgt netaisos! Man ir 

bedre, un, kad tā pilna, 
zvanu un piesaku 

izsūknēšanu. Katru 
reizi par to maksāju 
45 eiro. Ja būtu cita 
iespēja, ne mirkli šo 
dārgo pakalpojumu 

neizmantotu.”

Andris Kļaviņš: 
„Pārventā ir 

māja, kurā ūdens 
patēriņš ir 14 m3 

mēnesī, bedrē 
ietilpst 3 m3, bet 
tā tiek iztukšota 
reizi gadā. Kur 

paliek pārējais? 
Ja tā turpināsim, 

noslīksim paši 
savos mēslos.”
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„Šo valdību, kā zināt, veido pie-
cas partijas, un katra uz vēlēša-
nām solīja nodokļu sistēmā diez-
gan fundamentālas izmaiņas. No 
pagājušā gada vasaras dažādām 
partijām bija dažādi viedokļi par 
to, kādiem jābūt nodokļiem, kādai 
vispār jābūt nodokļu sistēmai. 
Visu vasaru vairākas reizes nedēļā 
partiju pārstāvji, kas šajā jautāju-
mā bija ieinteresēti kopā ar minis-
triju dažādu nozaru pārstāvjiem, 
iepazinās ar nodokļu sistēmu. Ar 
to, kā viens vai otrs grozījums 
nodokļu sistēmu ietekmē, kādas 
vēsturiski bijušas situācijas. Tajā 
laikā bija liels, pamatīgs darbs, 
lai saskaņotu datus, kā teica Atis 
Zakatistovs, Finanšu ministrijas 
parlamentārais sekretārs, kas šo 
procesu vadījis.

Reizi trijos gados nodokļu 
politikai jāveido pamatnostād-
nes. Šajā pavasarī būs jāuzraksta 
jaunas. Gan premjerministrs 
Krišjānis Kariņš, gan finanšu 
ministrs vēlas, lai mūsu nodokļu 
sistēma turpmāk būtu taisnīgāka, 
vienkāršāka un konkurētspējīga. 
Tie ir trīs pamata uzstādījumi, ku-
rus premjers un finanšu ministrs 
vēlas redzēt. Tas būtu arī tas, kurā 
virzienā jāskatās, ja veido kādas 
izmaiņas. 

Bet ko nozīmē – būt taisnī-
gākam? Tas būtu tā, ka visiem 
nodokļu maksātājiem, fiziskajām 
vai juridiskajām personām, būtu 
izlīdzināts nodokļu slogs, lai 
nebūtu tā, ka kādam ir lielas pri-
vilēģijas attiecībā pret pārējiem, 
kuriem ir aptuveni viena un tā pati 
nodarbošanās vai bizness.”

Dažādi režīmi
„Izveidojusies situācija, ka 

ir vairāki nodokļu maksāšanas 
režīmi, īpaši darbaspēka nodok-
ļos, īpaši saistīti ar sociālajām 
iemaksām. Šajos režīmos ir li-
kumīgi pieļaujamas atkāpes, ka 
var maksāt ļoti nelielas sociālās 
iemaksas. Gandrīz trešā daļa no 
mūsu strādājošajiem – 250 tūk-
stoši – sociālās iemaksas maksā 
no minimālās algas vai zem tās. 
Kādā situācijā šie cilvēki nonāk, 
kad viņiem iestājas bezdarbs vai 
darba nespēja, vai pensija? Viņi 
nav sociāli nodrošināti pat tad, 
ja ir veikuši iemaksas, kas šobrīd 
atļautas. Un tas gulstas uz visu 
pārējo sabiedrību. Tas nav godīgi 
pret tiem, kuri nodokļus maksā 
pilnā apjomā. Šajā sakarā ir diez-
gan daudzi piedāvājumi, kā varētu 
rīkoties. Katra partija nāk ar savu 
skatījumu.”

Iedzīvotāju ienākuma 
nodoklis

„Jautājums par iedzīvotāju 
ienākuma nodokļa vienkāršošanu 

nav vienkāršs. Šodien ir diferen-
cētais neapliekamais minimums, 
kas rada zināmu progresivitāti. 
Ir progresīvās likmes, kas ir otra 
progresivitāte. Tuvojas 1.marts – 
deklarāciju iesniegšanas laiks, un 
atkal Valsts ieņēmumu dienests 
mobilizē resursus, lai izskatītu 
lielu daudzumu deklarāciju. Ir 
cerības, ka šogad būs vienkār-
šāk. Ir dažādi piedāvājumi: atcelt 
solidaritātes nodokli, atteikties 
no diferencētā  neapliekamā mi-
nimuma utt. 

Neredzu, ka šobrīd būtu partiju 
vienprātība. Vienai daļai politisko 
spēku gribas no-
dokļus samazināt –                                          
viņi to ir solījuši, ir 
ievēlēti ar piedāvā-
jumu palielināt ne-
apliekamo minimu-
mu. Tas ir sarežģīts 
uzdevums un dārgs 
valsts budžetam. 
Tai pašā laikā tie 
paši politiskie spē-
ki nāk un saka, ka 
vajag naudu me-
dicīnai, ceļiem un 
skolotājiem. Finanšu ministrija 
kā grāmatvedis uzskaita visus 
priekšlikumus, mēģina dot novēr-
tējumus, cilvēki strādā pie katra 
priekšlikuma, ko izvirza kāds po-
litiķis. Ātrā veidā ieteikums tiek 
sniegts uz budžeta novērtējumu. 
Bet par šiem jautājumiem nav vēl 
vienošanās.”

Kadastra un tirgus 
vērtība

„Nekustamā īpašuma nodoklis. 
Tieslietu ministrija nākusi klajā 
ar piedāvājumu veidot īpašas 
kadastrālās vērtības, kas būtu 
attiecināmas tikai uz nekustamā 
īpašuma nodokļa aprēķināšanu. 

Pagaidām tas nav guvis koalīcijas 
piekrišanu. Metodoloģijai, kas 
nosaka kadastrālo vērtību, īsti 
neizdodas visus īpašumus no-
vērtēt līdzvērtīgi. Ir tādi, kas pēc 
kadastrālās vērtības ir tuvu tirgus 
vērtībai, bet citiem ir 30–40% 
vai pat mazāks kadastrs, nekā ir 
tā patiesā vērtība dabā. Šīs lietas 
vasaras laikā būtu jāsakārto. 

Apņemšanās ir tāda – visam, 
kas attiecas uz nodokļu sistēmu 
nākamajos gados, Saeimā jābūt 
nobalsotam šajā pavasara sesijā 
līdz Jāņiem. Tā ir apņemšanās, 
un tā tiks pildīta. Marta beigās, 
aprīļa sākumā jābūt gatavām 
pamatnostādnēm, ja ne valdībā 
apstiprinātām, tad vismaz ie-
sniegtām. Jāatstāj divi mēneši, 
jo Saeimā visas iniciatīvas tiks 
vētītas vēlreiz un iespējamas vēl 
kādas izmaiņas.”

 
Mikrouzņēmumi

„Šobrīd ir 35 tūkstoši mikro-
uzņēmumu, un šajā sektorā ir 
apmēram 75 tūkstoši strādājošo. 
Apmēram puse strādā arī paras-
tajā nodokļu režīmā. Un bieži 
tiek darīts tā, ka maksā nodokli 
no minimālās algas, pārējo saņem 
no mikrouzņēmuma. Lai nebūtu 
gluži aploksnē, tad caur mikro-
uzņēmumu. Tas nav nelegāli un 
ir pieļaujams. Ir dažādi risināju-
mi, kā, mikrouzņēmuma statusu 
saglabājot, tomēr ierobežot to, 
ka nodokļi tā tiek optimizēti. Ie-
spējams, drīkst viens darbinieks, 
iespējams, samazināts kopējais 

apjoms apgrozīju-
mam, jāskatās, ar 
ko mikrouzņēmums 
var sadarboties: vai 
pārdot preces pri-
vātpersonām vai 
varbūt arī juridiska-
jām personām, vai 
pakalpojumus var 
sniegt tikai cilvēks 
cilvēkam, nevis ju-
ridiskajai personai. 
Daudzi izmanto tā, 
ka to uzņēmuma 

daļu, kas saistīta ar algām, izceļ 
ārā uz mikrouzņēmumiem, bet 
pašā uzņēmumā paliek cita saim-
nieciskā darbība. Šādas pārstruk-
turēšanas ir bijušas.

Sākotnēji bija paredzēts, ka 
mikrouzņēmuma nodoklis ir 19% 
no apgrozījuma. Tas bija aprē-
ķināts tā, lai nodokļu slogs būtu 
līdzvērtīgs vidējam slogam no 
normālas uzņēmējdarbības. Saei-
mā tas tika pieņemts 2010. gadā ar 
9%. Vidējā efektīvā likme Latvijā 
uzņēmumam ir 6–7% no apgro-
zījuma, tad ir lielie tirdzniecības 
tīkli, kuriem ir vēl mazāka, bet 
ēdināšanas uzņēmumiem ir liela –                                                                        
tie ir 60–70%, jo tur ir daudz roku 

Lai nodokļu sistēma taisnīgāka, 
vienkāršāka un konkurētspējīga

„Viena daļa politisko spēku grib nodokļus 
samazināt, viņi to solījuši, ir ievēlēti ar 

piedāvājumu palielināt neapliekamo 
minimumu. Tas ir sarežģīti un dārgi valsts 
budžetam. Tai pašā laikā tie paši politiskie 

spēki nāk un saka, ka vajag naudu 
medicīnai, ceļiem un skolotājiem.”

„Nodokļu diskusijās esmu piedalījies jau diezgan ilgi. Bet nekādi lēmumi vēl nav pieņemti, un tas ir pats 
svarīgākais,” tā reģionālo laikrakstu žurnālistiem sacīja finanšu ministra Jāņa Reira padomnieks iNtS DĀlDERiS.

darba un personāla izmaksu. Pie 
19% varētu izkristalizēties tie 
uzņēmumi, kas tiešām ir mikro. 

Būs tikšanās par to, kā bankās 
ieviest vienoto uzņēmējdarbī-
bas kontu, kurā uzņēmējs, kurš 
viens pats ražo mājamatniecības 
izstrādājumus, visus ienākumus 
ieskaitītu kontā, banka pati kopā 
ar VID aprēķinātu 
nodokļus – viņam 
pašam nekas ne-
būtu jādara, atkris-
tu grāmatvedības 
slogs. Bet bankas 
nav atsaucīgas un 
negrib būt nodokļu 
cerbers. Mēs runā-
sim. Igaunijā viena 
banka to dara, diemžēl strādā 
tikai iekšējā tirgū. Zinu, ka uzņē-
mēji gaida arī šādu instrumentu, 
lai vismaz mazajiem uzņēmē-
jiem, piemēram, dizaineriem, un 
tiem, kas nodarbojas individuāli, 
būtu vienkāršāks grāmatvedības 
slogs.”

Nodokļi vismaz no 
minimālās algas 

„Īpaša situācija ir medijiem. 
Daudz ir autoratlīdzību. Daudzi 
sociālo maksājumu saņem no 
minimālās algas, un sociālais no-
drošinājums ir problēma. Ir tādas 
profesijas un darbinieki, kam nav 
pat minimālās algas.

Kā minimums būtu jāpanāk, 
lai visi, kas strādā, būtu sociāli 
apdrošināti minimālās algas ap-
mērā. Tas būtu pirmais. Kultūras 
ministrijai, kas atbildīga par au-
tortiesībām, esam lūguši pārskatīt 
autortiesību jeb autoratlīdzību 
tēmu, jo zinām, ka daudzviet 
arī bērnudārza auklītes, juristi 
un sportisti ir noformēti tā, ka 
saņem autoratlīdzību. Par viņiem 
sociālās iemaksas ir nelielas, īpaši 
jau sportistiem. Un nākotnē iespē-
jamas lielas problēmas.”

 
Pašnodarbinātā 
statuss

„Lai mēs saņemtu 100 eiro uz 
rokas, uzņēmējam izmaksas ir ap 
180 eiro. Nodokļu slogs ir diezgan 
liels, ja rēķina kopā ar sociālajām 
iemaksām. Sociālās iemaksas ir 
nauda, par ko cilvēks vēlāk saņem 
arī kaut ko pretī, tāpēc, vai to var 
uzskatīt par slogu vai arī ne, tas 
bieži tiek diskutēts. 

Pašnodarbināto jautājums jā-
skata kopā ar citiem speciālajiem 
režīmiem. Skaidrs, ka šis statuss 
paliks. Jebkurš pašnodarbinātais 
var būt mikrouzņēmuma nodokļa 
maksātājs. Mazajam uzņēmējam –                                                                        
zemniekam, pašnodarbinātajam, 
individuālajam komersantam u.c. –                                                                                         
jābūt tādā režīmā, kur vienkāršāk. 
Ja izvēlas nodarbināt kādu citu, 

viņš nedrīkstētu šo cilvēku pa-
kļaut neapdrošinātai situācijai. 
Arī tas ir slikti, ja daļa nepiedalās 
solidaritātē, kur visi citi savas 
sociālās iemaksas veltam tiem, 
kuri šobrīd saņem pensijas. Dau-
dzi to nesaprot – domā, ka nauda 
tiek uzkrāta. Tas notiek otrajā un 
trešajā līmenī. Pirmajā viss tiek 

ieskaitīts šībrīža 
pensionāriem. Tie, 
kuri pilnā apmērā 
nepiedalās, principā 
saviem vecākiem 
nemaksā pensiju.” 

PVN 
samazināšana

„Izveidots vesels 
saraksts ar tiem, kas to prasa. 
Grib, lai to mazina medika-
mentiem, pārtikai, restorāniem, 
grāmatām, presei, lai saglabā 
dārzeņiem. Ja samazinām, tad 
jāsaprot, kā budžetā to kom-
pensēsim, kur samazināsim iz-
devumus. Tas nav tik vienkārši. 
Nesen Latvijas Banka detalizēti 
rādīja, ka no šāda samazinājuma 
iegūs turīgākā daļa, jo viņi šīm 
vajadzībām tērē vairāk. Ja grib 
palīdzēt trūcīgajiem, kuriem grūti 
šīs preces iegādāties, tad efektī-
vāki ir citi pasākumi, nevis PVN 
samazināšana visai preču grupai. 
Bet par katru šādu atvieglojumu 
un specifisku lietu VID adminis-
trēšana uzreiz pieaug.”

 
Nodoklis vienīgajam 
mājoklim

„Ir dažādi viedokļi: atcelt, 
noteikt minimumu. Ja ir 100 
tūkstošu vērtībā, tas nozīmētu, 
ka ārpus Rīgas neviens par mā-
jokli nemaksās. Jāraugās, kā tas 
ietekmē pašvaldību budžetu. Es 
uzskatu, ka tas jāatstāj katras paš-
valdības ziņā – tās var veidot savu 
politiku, kam un kādas likmes 
dot. Par to nav vienota viedokļa. 
Pašvaldības ir ļoti dažādas, arī 
problēmas ar mājokļa vai zemes 
nodokļa nomaksu.”

Struktūrfondi un 
teritoriālā reforma 

„Runājot ar Eiropas Komisiju, 
ir lielas bažas par tiem novadiem, 
kas paliek ļoti mazi. Liepāja kā 
centrs un apkārt novads – īsti 
neredzu, vai un kā tur normālā 
veidā varēs investēt Eiropas struk-
tūrfondus, kas ir vitāli svarīgi 
katrā reģionā. Līdzīgi ir Rēzeknē 
un Daugavpilī. Eiropas Komisija 
saka skaidri, ka plānošanu redz 
tā – pilsētu kopā ar apkārtējiem 
novadiem, citādi naudas ieguldī-
jumu neatzīst par efektīvu. Viņi 
redz tikai dažas pašvaldības. 
Naudu dod Eiropa.” 

Daiga Bitiniece

„Ja nodokli samazinām, jāsaprot, 
kā budžetā to kompensēsim, kur 
samazināsim izdevumus,” saka 
finanšu ministra padomnieks ints 
Dālderis. 
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„No šāda PVN 
samazinājuma 
iegūs turīgākā 
daļa, jo viņi šīm 
vajadzībām tērē 

vairāk.”

„Eiropas 
Komisija 

plānošanu 
redz tā – 

pilsētu kopā 
ar apkārtējiem 

novadiem, 
citādi naudas 
ieguldījumu 
neatzīst par 

efektīvu.”
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No kurienes esat cēlusies?
No Sibīrijas – tā mana dzimte-

ne. Vecāki uz Tomskas apgabalu 
aizbrauca, kad nāca kara laiki. 
Viņi bija bēgļi. Kādā 1914. gadā 
aizbrauca, bet Latvijā atgriezās 
1922. gadā. Bet bērnības pilsēta 
man ir Saldus – tur skolā iets, un 
var teikt, ka tur visa dzīve pagājusi.  

Vai jums bija arī brāļi un 
māsas?

Māsas man nav, bet brāļi gan – 
septiņi. Vecākais dzima 1916. gadā, 
pēc diviem gadiem nākamais, tad 
nācu es un pārējie pieci. Pats ma-
zākais brālītis kara laikā ar difteriju 
nomira. Trīs četri gadiņi bija. Viens 
brālis bija ticis uz Angliju, divi krita 
kara laukā. Pēcāk man teica, ka sa-
vākti un atvesti uz jaunajiem Brāļu 
kapiem. Tā tā ģimene iznīka...

Jums pašai taču ģimene bija.
Bija un nebija. (Almas kundze 

darbiniekiem stāstījusi par pirmo 
lielo mīlu, ko snaiperis kara laikā 
nošāvis – aut.) Apprecējos, meitiņa 
bija. Ļauns cilvēks sariktēja tā, ka 
meitiņa gāja bojā. Zibens iespēra...

Kur tad cilvēka vaina?
Pie istabas bija pievienota drāts, 

pa kuru zibeni novadīja. Pēc tam 
jau pats atzinās. Naida pēc tas no-
tika – es viņam nodarīju pāri. Vīrs 
mežā strādāja, iegājām pie mež-
sarga aprunāties. Vīrs sēdēja galda 
galā, es ņēmos ar viņa bērniem. 
Skatos: ienāk piedzēries un kaut 
ko ķeselējas vīram virsū. Redzu, ka 
ņem krēslu un griež sēdekli otrādi. 
Var jau būt, ka pārrēķinājos, bet 
man izlikās, ka viņš cels to krēslu 
un vīram sitīs. Es kā lēcu, noķēru 
viņu aiz pleciem, ar celi pa kāju 
locītavu. Šis gar zemi! 

Tā ar meitiņu bija man atriebība. 
Bet kas iznāca? Viņš aizgāja strādāt 
uz Abavas mežiem. Abas vecākās 
meitas noslīkušas. Bērniem nav 
jāmaksā par tēva grēkiem. Man 
ļoti žēl tās meitenes – dūšīgas bija, 
gadi sešpadsmit nāca. Tad viņš 
plēsis matus teju ar visu ādu nost. 
Bļāvis: „Tas par maniem grēkiem, 
ko Almai nodarīju!”

Mēs par tik skumjām lietām 
aizrunājāmies. Pastāstiet, kur 
strādājāt!

Es? Pa mājām, kopu savus lopus. 
Valsts darbu strādājusi neesmu. 
Strādāju pati sev. Biju sakrājusi lie-
lu naudu. Ko tas līdz? Godmanītis 
ar Repsīti apēda visu. 

Kā jūs padomju laikos varē-
jāt nestrādāt? Tad jau tos, kuri 
valsts darbā negāja, sauca par 
liekēžiem un sodīja.

Mans vīrs Eižens Ukros strādāja 
mežniecībā. Dzīvojām mežniecības 
mājā, zeme bija astoņi hektāri, kas 
kopjami. Man viņi neko nevarēja 

izdarīt. Tolaik lopus audzēja visi. 
Es turēju lielu, melnu sivēnmāti. 
Ja jau mamma ir, vajag arī papu. 
Puišeļus samainījām ar kaimiņu, 
lai nav asins radinieki. Kolhozs 
privātajiem savus puišeļus nedeva. 
Tie, kam mājās sivēnmātes, zināja, 
ka man paps ir. Katru dienu pa 
cūciņai pie manis veda. Desmit 
rubļi. Pa mēnesi vien labi sanāca. 
To naudu, ko es iekasēju, liku uz 
krājgrāmatiņu, un par to, ko vīrs 
mežā nopelnīja, ēdām. 

Ja jau nauda bija, varējāt arī 
kādās ekskursijās aizbraukt?

To nu es nevarēju. Mājās bija jā-
būt, lai gan mamma pie manis bija. 
Varētu teikt, ka ar mammu nebijām 
šķīrušās nevienu dienu, – viņa visu 
mūžu pie manis nodzīvoja. Par ēša-
nu nebija jādomā. Mamma uzreiz 
pateica: „Ēst vārīt, suņus kopt un 
traukus mazgāt – šīs trīs lietas tu 
man neatņem! Ko tad es darīšu?” 
Mamma nodzīvoja līdz 95 gadiem. 

Kā nonācāt Kuldīgā?
Kad vīrs nomira, brālis pierunāja 

nākt uz vienu mājiņu netālu no Kul-
dīgas. Astoņus gadus tur nodzīvoju, 
būtu vēl dzīvojusi, bet radu puika 
pierunāja nākt uz pilsētu. Viņš pre-
cējās un aicināja mani, lai palīdzu 
sievai bērnu pieskatīt. 

Bet tad taču jums jau bija pāri 
80 gadiem!

Bija jau gan. Bet es vēl biju uz 
savām kājām. Tikai nedaudz vaja-
dzēja tādu krāģīti. Pirms tam uz-
kritu uz sliekšņa un salauzu gūžu. 
Kādus divus mēnešus nogulēju 
slimnīcā. Kauli bija dikti sašķaidīti. 
Kad operēja, man nebija vispārējā 
narkoze – tikai līdz vidum. Kad 
riktēja gūžu, kaut kādu bleķi man 
tur nagloja virsū – dzirdēju, kā sit 
ar āmuru. Aizsegam bija mazs cau-
rumiņš, un pa to visu nolūrēju, ko 
tur dara. Miesa man jau tā bija tīra, 
bet viņi vēl ar spirtu paberza. Tur 
palika vēl baltāks. Tur, kur Kuldīgā 
dzīvoju, man nebija ne vannas, ne 
pirts. Kā tā dzīvot? Izdomāju: ja jau 
viņi ar spirtu var tik smuki baltu 
miesu dabūt, kāpēc es nevaru ar 
šņabi? Liku savai palīdzei atnest 
mazo blašķīti, ņēmu mačalku un 
noberzu sevi. Tā vairākus gadus 
ar šņabi mazgājos. Tikai iekšā gan 
šņabis nav man draugs. Bet ādai 
bija labs.

Kā izdomājāt nākt uz pansio-
nātu?

Es neizdomāju. Pagājušajā gadā 
mani atveda. To mana radene, kas 
mani aprūpēja, izdomāja.

Tā, kurai jūs pieskatījāt bēr-
nu?

Nē, cita. Bet tam pārim jau nekas 
nesanāca: saķīvējās un aizgāja katrs 
savu ceļu. Bet bērnu es gandrīz 

8
TepaT, sTarp mums

Inguna Spuleniece, Lāsmas Reimanes foto

„Esmu izaugusi zem zilas debess”
simtgadniece aLma FIrsTa savu lielo jubileju 16. februārī 
nosvinēja Kuldīgas slimnīcas ilgstošās sociālās aprūpes 
nodaļā, saņemot laba vēlējumus no darbiniekiem, pansionāta 
biedriem un pašvaldības. almas kundzes istabas biedrene elza 
Ozoliņa palepojas: „pats prezidents viņu apsveica!” Gaviļniece 
nosaka: „Bija jau laba tā dzimšanas diena, bet dikti noguru.” 
Tad viņa iesēžas gultā ērtāk un sāk savu stāstu.

līdz 14 gadiem audzināju. Viņš 
pie mātes nemaz nestāvēja. Kā 
no rīta cēlās, tā pie manis. Kad 
nāca lielāks, klapēja pie dur-
vīm. Jautāju, kas tur ir. „Tavs 
draugs Kristers!” viņš sauca. 
Viņi pārcēlās uz Vāciju. Māte 
tā kā grib uz Latviju braukt, bet 
Kristers negrib – nav viņam te 
neviena drauga. Tā viņš paliek 
par vācieti.

Kā jums te klājas?
Ir labi. Ko dod, to apēd; kad 

gribu, tad guļu; kad gribu, sēdu. 
Kad gribu, paklausos aparātiņā, 
ko pasaule dara. 

Kā jums šķiet, vai pasaule 
labu dara?

Ne visai labu. Bija labāki 
laiki. Padomju gadus slavēt 
netaisos – tad šeit tik daudzi 
sanāca, ka latviešu cilvēkiem 
citur jābrauc. Ienācēji pārņēma 
katru vietu. Ulmaņlaiki bija la-
bie – kad vecais Kārlis Ulmanītis 
bija. Tagad arī nekā diži laba nav. 
Ģimene – trīs bērni: tā esot liela, 
jāiet valdībai prasīt palīdzību. 
Manai mammai bijām astoņi, 
pazinu ģimeni ar 11 bērniem, ar 
septiņiem. Visi audzināja savus 
bērnus paši. Mammai kādreiz 
teica, lai iet pie valdības pēc 
pabalsta. Mamma nosmējās: 
„Lai es par saviem nakts darbiem 
ietu plātīties!” Mamma strādāja, 
tēvs strādāja, viss mums bija, 
dzīvojām smuki. 

Kas jādara, lai nodzīvotu tik 
ilgu mūžu un būtu tik gaiša?

Es jums pateikšu! Man bija 

desmitais gads, kad aizgāju pie 
saimnieka govis ganīt. Govis jau 
istabā neviens negana. Piecos no 
rīta laiž lopus ārā, un meitenei jā-
iet līdzi. Visa diena zem zilas de-
bess. Un tā piecas vasaras. Vienu 
vasaru vajadzēja ganīt pa biezu 
mežu. Labums, ka tajā laikā 
vilki un lūši nebija, bet bail ne-
bija – patika. Domāju, ka spēku 
man dod svaigais gaiss. Pēdējo 
vasaru pie tāda dumja saimnieka 
biju – vecs vīrs, bet no lopiem 
nekā nejēdza. Viņš skraidīja pa 
ganībām man pakaļ un trenkāja 
govis. Nesaprata, ka paēdušai 
govij jāpaguļ un jāsagremo. Kā 
govis apstājas, tā šis barā iekšā – 
lai iet ēst. Lopi uztraukti, vēderi 
tukši. Pats pienu norāva. Tad nu 
saimnieks sarīkoja interesantu 
lietu. Ja govīm vēderi tukši, 
tad arī man ēst nedos. Uz galda 
nolicis šķīvi uz acīm. Beigās 
jau es viņu savaldīju. Parasti 
gāju govis līdzēt siet un slaukt. 
Tagad – nekā. Kā pēdējā gove 
pār slieksni pāri, es – uz savu 
istabiņu, gultā iekšā un raudu. 
Viņš nedabūja izpriecāties par 
to tukšo šķīvi. Vakarā arī negāju 
ēst. Dienestmeita ienesa maizīti, 
lai nestāvu neēdusi. Tad nāca arī 
pati saimniece – viņa bija labs 
cilvēks, bet nejēgu apprecēja.

Vai tā bija pēdējā ganu 
vasara?

Jā. Man apnika: ganos gāju, 
vai lietus lija vai saule spīdē-
ja. Bet, tiklīdz kāds steidzams                  
darbs – siens jāvāķ vai vēl kas –,                                                                 

tad man bija par gana aldziņu 
jāiet strādāt. Nākamā pavasarī 
teicu, ka par ganu neiešu, jo 
lielākoties tāpat jāstrādā kā lie-
lam cilvēkam. Bija rentniece ar 
maziem bērniņiem – salīgu pie 
viņas palīgā. Kad nāca sešpad-
smitais gads, aizgāju par gatavu 
meitu. 

Citi saka, ka smagais darbs 
laukos salauž, bet jūs nesū-
dzaties.

Viena nelaime man ir: kad 
vajadzēja smagi strādāt, tad 
biju vesela; tiklīdz paliku uz 
vieglo darbu, man bija slikti. 
Tā visu dzīvi. Vasarā bija lopi, 
daudz darba, bet ziemā grūtāk. 
Kad sāku pa gultu vārtīties, vīrs 
izkārtoja. Mežā gāja pa pārim. 
Redzot, ka es jau gulšņāju, viņš 
atlaida otro, lai iet ar citu kopā 
strādāt. Bet man teica, ka palicis 
bez pārinieka – vai es nevarot 
viņam palīdzēt. Nu lielāka prieka 
man nebija! Koki jālīdz gāzt, zari 
jādedzina – visu laiku kustībā. 
Un es biju vesela! 

Tagad vairs nav tā spēka. 
Nebūtu kājas pazaudējusi, tad 
jau vēl kaut ko varētu padarīt. 
Kad uz pansionātu atnācu, vēl ar 
krāģīti staigāju. Tagad nostāvēt 
vairs nevaru. Bet – kā nu ir, tā 
jādzīvo. Mana kaimītene Elza 
daudz palīdz, kaut pašai nav 
viegli. Tā nu viņš ir. 

Paldies, Almas kundze, par 
sarunu! Tiksimies jūsu nāka-
majā dzimšanas dienā!

Cerību zaudēt nevar. Gaidīšu. 

Almas kundze atminas
Ja brāļi mūk,                       
Jāmūk līdzi
„Bērnībā blēņas darījām. 
Dzīvojām vairākas ģimenes 
vienā istabiņā. Gultas vietas 
atdalītas ar širmjiem, un 
puišeļi dauzoties tos apgāza. 
Tēvs iebļāvās, lai stāvam, bet 
brāļi aizmuka. es paliku, jo tēvs 
taču lika stāvēt. Tad nu arī 
dabūju ar siksnu. Kopš tā laika, 
ja puišeļi muka, muku arī es.”

Par dāvanu – dzeJolis
„Bērnībā Ziemassvētkos vienmēr bija 
egle – tāda kārtīga. egli rotājām tikai ar 
ēdamām lietām. Tēvs nevarēja nopirkt 
dārgākās konfektes, bet uz svētkiem tomēr 
kādas labākas atļāvās. Tās sakarināja egles 
augšā. Kad egli vāca nost, katrs bērns pāris                 
konfektes saņēma. arī dāvanas bija, bet tās 
jānopelna, skaitot dzejoli. mamma garšīgi ēst 
gatavoja, īpaši sautētos kāpostus. Ja mājā 
ienāca svešs cilvēks, arī tas tika sēdināts                   
pie galda.”

iznerro radu
„Vasarās uz zaļumballēm 
ir daudz iets, tur arī visādi 
notikumi bijuši. puišus 
nerroju. uzaicināja mani uz 
bufeti, nopirka dārgākās 
konfektes, aicināja 
pastaigāties. par konfektēm 
pateicos, bet pastaigāties 
puisi aizsūtīju vienu. Beigās 
uzzināju, ka tas man 
radinieks.”
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Kuldīgas ielu stāsti

Divus gadus blakus mājā dzīvo 
Vectirānu ģimene – tētis Juris 
un mamma Inese ar divām 
meitiņām, kurām drīzumā 
pievienosies trešā māsiņa. Ģi-
mene uz Ineses dzimto pilsētu 
pārcēlusies no Rīgas. 

Inese domā, ka arī šajā mājā 
kādreiz bijuši veikaliņi. Uz to 
norādot durvju ailas Smilšu ielas 
pusē. Tās atklājušās, kad remon-
tējuši dzīvokli. Smilšu ielā esot 
jauki, tikai sākumā šķitis neieras-
ti, ka garām logiem staigā cilvēki 
un ielūkojas. Rīgā dzīvojuši aug-
stākos stāvos.  

Apjauš, cik laimīgi jūtas
„Vīram nav nekādas saistības ar 
Kuldīgu, bet viņam ļoti gribējās 
tikt projām no Rīgas. Radās darbs 
Zemessardzē. Viņš pārcēlās agrāk 
par mani, ir iestrādājies, dejo 
Bandavā, izmanto citas Kuldīgas 
iespējas. Tā mēs te nometinājā-
mies uz palikšanu. Pirms tam dzī-
vojām Ķengaragā. Pieteicās pirmā 
meitiņa. Tad sākās: bērnudārzs, 
darbs, cita braukāšana. Vīram 40 
minūtes jāpavada ceļā uz vienu 
galu, bet te viņš 15 minūtēs aiziet 

(Turpinājums. Sākums 25. novembrī.)

lappuse tapusi ar Kuldīgas novada 
pašvaldības līdzfinansējumu.

Inguna Spuleniece, Lāsmas Reimanes foto

smilšu iela (padomju gados – Pionieru iela) ir ļoti 
dažāda. No 1905. gada parka sākusies, tā ir klusa 
un, kā atzīst veikalnieki, ne pārāk laba tirdzniecībai. 
tālāk jau to piečalo mūzikas skolas, Kuldīgas Mākslas 
un humanitāro zinību vidusskolas, kā arī tehnikuma 
audzēkņi. Pēdējie te gan dzīvo, gan caur semināra 
parku steidz uz skolas ēku. tad jau gar estrādes parku 
pagrieziens uz pilsētas centru, kur gājēju un braucēju 
plūsma lielāka. 

Gandrīz pretī vecajam veika-
lam Elvi jeb ēkai, kur tagad 
kafejnīca Bukstiņš un alkoho-
la veikals, slejas sens nams. 
Tajā Inta Steika un viņas dēls 
Ivars izveidojuši divus veika-
lus un apartamentus, kas visi 
nes Lības vārdu. Izrādās, ka 
Lība bijusi Steikas kundzes 
vecvecmāmiņa, mājas pirmā 
īpašniece. 

„Labi, ka nav jāmaksā traki 
dārga īre, jo ēka ir mūsu. Tad jau 
arī varam izdzīvot. Bet būtībā 
ir diezgan smagi, jo lielveikali 
taisa akcijas un dempingo cenas,” 
atzīst saimniece.

Visu dara kopā
Saldumu veikalā aiz letes sa-
tiekam Vinetu Agritu Āboltiņu, 
kura Smilšu ielu sauc par klusu 
un jauku. Viņa priecājas, ka pir-
cēju acis pakavējas pie veikaliņa 
interesantās apdares: „Sākumā 
saldumus pārdevām mājas otrajā 
pusē, bet pirms gadiem trim iz-
remontējām šo pusi, jo vajadzēja 
plašākas telpas. Saimnieces dēls 

Smilšu iela. starp trim parkiem

kājām. Pa vidu vēl viena meitiņa 
mums atnāca. Pie visa jau pierod, 
bet, kad no tā tiek vaļā, saprotam, 
cik laimīgi jūtamies šeit, kur līdz 
tālākajam punktam 40 minūtes 
jāiet ļoti lēni. Abas meitenes iet 
bērnudārzā, viss ir tuvu, esam 
centrā,” priecājas mamma. 

Viņai ir Stradiņa universitā-
tes Medicīnas fakultātē iegūts 
bakalaura grāds ārstniecībā, bet 
specializācijas vēl nav. Rīgā dar-
bu atrast neesot bijis grūti, tagad 
viņa saprot, ka būs jāpielāgojas 
ģimenei. „Man nebūs izvēles –                                                          
pēc bērna kopšanas atvaļināju-

ma darbs jāatrod. Rīgā strādāju 
valsts iestādē. Saprotu, ka ārsti 
vajadzīgi, bet valstij jāpiestrādā 
pie sistēmas, kā notiek mācības 
rezidentūrā. Vismaz man bija 
jāizvēlas: ģimene un darbs vai 
mācību turpinājums. Bet nekas 
jau vēl nav beidzies.”

inese Vectirāne: „Par mājas vēsturi 
daudz nezinu, bet tapšanas laiks 
varētu būt ap 1860. gadu. Kad 
remontējām, atklājās dažādi slāņi. Ne 
jau kas šokējošs, bet viss, kā dažādas 
paaudzes māju pielāgojušas savai 
dzīvei.”

Vectirānu ģimenes mīluļi Ūsiņš un Pinga atbraukuši no Rīgas. Māsa un brālis 
ir septiņus mēnešus veci un ļoti atšķirīgi. saimniece smejas, ka māsai aste 
kā vāverei, brālim – kā lecamaukla: „Vīra brāļa kaķenei piedzima četri kaķēni. 
Braucām pēc viena, atgriezāmies ar diviem, jo meitas nespēja sadalīt, kurš 
kurai būs.”

atraduši savu vietu
Ciemiņu režīmā
Inese smejas – Rīgas draugi 
izmanto iespēju, ka ģimenei ir 
dzīvoklis Kuldīgā: „Visi brauc un 
jūsmo, cik te smuki, turklāt prie-
cājas, ka ir, kur palikt. Kuldīdz-
niekiem, grib vai negrib, jātaisa 
naktsmītnes. Mēs smejamies, 
ka esam ieņēmuši mazā tūrisma 
nišu. Ir pat maršruti atstrādāti, pa 
kuriem vadājam draugus. Cie-
miņu režīmā dzīvojam ne tikai 
vasarā vien, arī uz Jauno gadu bija 
atbraukuši.”

Vectirāniem paveicies, ka dzī-
voklis nav jāīrē, jo tas ir īpašumā: 
„Dažkārt gan Kuldīgā īres cena 
skrien kosmosā. Mēs par tādu un 
zemāku īrējām Rīgā. Bet darba 
iespējas lielpilsētā ir daudz plašā-
kas. Kas pieprasījumu pēc īpašu-
ma šeit uztur tik augstā līmenī, pat 
nezinu. Bet savs ir savs. Mums ir 
divi dzīvokļi. Divos gados vienu 
esam sačibinājuši, darām pa stū-
rītim – visu uzreiz nevar. Droši 
vien nevajag arī.” 

Vecvecmāmiņas vārdā

Ivars, kurš ir arī veikala vadītājs, 
te daudz darīja pats, mēs ar otru 
pārdevēju Lienīti Cielavu brīvajos 
brīžos piepalīdzējām.”

Viņa skaidro, ka bijušā sal-
dumu veikala telpā var nopirkt 
gultasveļu un dvieļus, bet augš-
stāvā ir trīs apartamenti, kur var 

uzņemt vismaz 11 viesu. „Visu 
darām kopā, bet vislabāk man 
patīk strādāt konfekšu veikalā – 
te cilvēki nāk vairāk. Konfektes 
garšo. Ienāk krievu tūristi un saka: 
„Naša Laima.” („Mūsu Laima.”) 
Es stāvu klusu,” nosmaida Vineta.

lības nama saimnieki un darbinieki ir Kuldīgas patrioti, tādēļ saldumi iesaiņoti 
papīrā ar pilsētai raksturīgu apdruku. uz dažiem iepakojumiem fotogrāfijas, 
bet dažus gleznojusi saimnieces vedekla, māksliniece laima steika.

Vineta agrita āboltiņa: „strādājot konfekšu veikalā, kārdinājums gadās. to 
nevar noliegt.”

Saldi un patriotiski
„Man vairs nepatīk, kā ir ie-

saiņota Laimā ražotā Vēsma un 
Lācītis – papīriņam jābūt skaisti 
ielocītam, ar spiciem stūrīšiem. 
Garšas ziņā šķiet, ka neviena 
konfekte vairs nav tāda kā kād-
reiz. Var jau būt, ka pašai garša 
mainījusies,” saka Vineta. 

„Mani vecāki nebija ļoti turī-
gi, bet ledenes bērniem nepirka. 
Kad bija svētki vai algas diena, 
mamma pirka Trifeles. Cik bija, 
tik bija, bet ļoti garšīgi. Vēl man 
garšoja tā sauktie plikie Lācīši. 
Oma kādreiz pa kluso nopirka.”

Jautāta par pircējiem, pārdevēja 
atzīst: „Ļoti dažādi. Nāk bērni no 

skolas. Pasaka, ka grib tādas un 
tādas konfektes par tik naudiņām. 
Nav problēmu iesvērt tik daudz 
vai divas, trīs vai piecas. Pasāku-
miem, ģimenēm ņem daudz. Pen-
sionāri arī nāk. Viens kungs nāk 
pirkt Piena lāsi – ņem lielo tūtu. 
Pensionāriem garšo arī kakao un 
tumšā sveramā šokolāde. Reizi 
mēnesī atnāk: cik lielu gabalu var 
atļauties, tik paņem.”

Vineta atzīst, ka visi darbinieki 
ir Kuldīgas patrioti un savu pilsē-
tu reklamē, tādēļ ir laba šokolāde 
un konfekšu kastes ieliktņos ar 
Kuldīgas attēliem. Arī Gotiņas 
ietītas papīriņos ar pilsētas attēlu.
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Runājot par labumu, kādu šīs mācības žurnālistiem 
dod, Ivonna Plaude teica: „Vajadzīgs spēriens un 
pieredzes apmaiņa, lai atgūtos no rutīnas.” 

Neviens cits nepastāstīs
„Ir lietas, kurās pietrūkst padoma, bet to var sniegt ko-
lēģis no cita izdevuma. Katrs, protams, var velosipēdu 
izgudrot no jauna, bet labāk paskatīties, vai kāds to jau 
nav izdarījis. Varbūt sen jau visi darām vienu un to pašu, 
tikai ar niansēm, bet katru reizi, ar kolēģiem tiekoties, 
esmu atradusi kaut ko pārņemamu vai sen aizmirstu, bet 
labu.” Viņa  pastāstīja par NTZ izveidi un, izmantojot 
savas avīzes piemēru, skaidroja arī citu vietējo mediju 
problēmas.

I.Plaude atzina, ka reģionālo mediju lielākais iegu-
vums ir strādāt savas kopienas cilvēkiem: „Ja par divām 
tantēm, kas dzīvo tālā pagastā un rīko kādas nodarbības, 
neuzrakstīsim mēs, par viņām nepastāstīs neviens cits.” 

Par mediju darbības juridiskajiem aspektiem un 
problēmām, arī žurnālista tiesībām saņemt informāciju 
runāja juridiskā biroja Sorainen zvērinātā advokāte Linda 
Reneslāce, bet Latvijas Mediju ētikas padomes pieredzē 
dalījās valdes loceklis, kultūras ministra padomnieks Jā-
nis Lielpēteris. Seminārā piedalījās arī Saeimas deputāte, 
mediju politikas apakškomisijas vadītāja Vita Tērauda.

Auditorija lielāka, nekā šķiet
I.Plaude uzsvēra, ka Latvijā ir 32 neatkarīgi reģionālie 
mediji, tajā skaitā NTZ, Kurzemnieks u.c., bet reģistrēti 
57. Par reģionālajiem vēlas saukties daudzi, ņemot vērā 
to, ka pie Kultūras ministrijas izveidotais Mediju atbalsta 
fonds izsludina konkursus, kuros var saņemt atbalstu da-
žādu vietējo problēmu atspoguļojumam. Lielāka iespēja 
naudu iegūt ir tiem medijiem, kas aptver lielāku audito-
riju, tādēļ par reģionālo pēkšņi gatavs kļūt, piemēram, 
Radio Skonto. 

Savukārt drukātajām avīzēm abonentu skaits krīt. 
I.Plaude pārliecināta: tā notiek ne tikai lasītāju paradumu 
maiņas dēļ, jo aizvien vairāk cilvēku izvēlas jaunumus 
lasīt datorā vai telefonā, bet arī valsts politikas dēļ. 
„Piemēram, Jelgavas Zemgales Ziņas. Tur nav bezzo-
bainu žurnālistu, bet ir smaga pašvaldība, kas atļaujas 
izdot krāsainu un glancētu informatīvo izdevumu, kurā 
nodarbojas it kā ar žurnālistiku, stāstot par pašvaldības 
labajiem darbiem. Pašvaldības izdevums pie lasītājiem 
nonāk bez maksas. Rezultātā Zemgales Ziņām abonentu 
skaits samazinājies līdz 700.” 

I.Plaude gan atzina, ka tas nerāda pareizo skaitli par 
to, cik cilvēku izlasa katru avīzes numuru. NTZ pētījums 
parādījis, ka avīzes auditorija ir 38 000 iedzīvotāju, bet 
drukātās versijas abonentu skaits – 4000. „Auditorija 
būtu milzīga, bet nauda avīzes tapšanai ienāk no 4000 
abonentiem. Pie manis atnāca kāda kundze, lai par avīzi 
pateiktu paldies. Viņa to ne abonē, ne pērk, bet pastniece 
no pasta atnes par velti. Tātad no tiem eksemplāriem, 
kurus mēs saražojam, nodrukājam un pastam uzdāvinām. 
„Mēs, visa daudzdzīvokļu māja, avīzīti izlasām!” kundze 
palielījās, ka darot to ļoti uzmanīgi, lai eksemplārs ne-
saburzīts saglabātos nākamajam lasītājam... Daudzi mūs 
izlasa, bet nemaksā. Nauda jānopelna kaut kur citur, lai to 
ieguldītu medijā, kas vietējiem cilvēkiem ir vajadzīgs.”

Sajust žurnālistikas pulsu
„ejot līdzi tehnoloģijām un sociālajos tīklos savus ražojumus atdodot par velti, mēs paši sev – drukātajai presei – šaujam kājā. 
Bet cita varianta nav. Mums jābūt tur, kur cilvēks mūs meklē,” tā mācību seminārā reģionālo laikrakstu darbiniekiem sacīja 
Neatkarīgo Tukuma Ziņu (NTz) galvenā redaktore ivonna plaude.

„Viņa pazīst demokrātijas drēbi un 
zina, ko nozīmē neatkarīgs medijs. 
Viņai nav jāstāsta ābeces patiesības 
kā daudziem citiem politiķiem,” do-
dot vārdu Saeimas deputātei Vitai 
Tēraudai, atzina Ivonna Plaude. 

Rīkoties valdības līmenī
V.Tēraudai seminārā dzirdētais ļā-
vis dziļāk saprast vietējo žurnālistu 
problēmas un devis pārliecību, cik 
svarīgi kaut dažas, ko var, sākt mazi-
nāt valdības līmenī. „Kaut vai piekto 
reizi censties no atvilktnes izcelt iero-
bežojumus pašvaldību izdevumiem,” 
viņa uzsvēra. Deputātes vadītā mediju 
politikas apakškomisija šajā sasau-
kumā esot jaunveidota. „Līdz šim 
esam bijusi viena jautājuma komisija, 
kas līdz apnikumam ņemas ar jauno 
likumu par sabiedriskajiem medijiem. 
Ceru, ka tam punktu pieliksim drīz, lai 
enerģiju un uzmanību veltītu citām 
lietām. 

Šodien man dota iedvesma, kam 
jāpievērš uzmanība, piemēram, me-
diju surogātu ierobežošanai. Tam, 
ka pašvaldības būtībā ir izspiedušas 
no tirgus daudzus neatkarīgus izde-
vumus un atņēmušas tiem dzīvību. 
Īpaši kaitnieciski tas ir tādēļ, ka bez 
reģionālās preses zūd demokrātija un 
atgriezeniskā saite no iedzīvotājiem. 
Arī iespēja kontrolēt vēlēto pārstāvju 
darbību. Šis aspekts man šķiet gal-
venais, lai neatkarīgajiem medijiem 

pavērtu darbības telpu,” uzsvēra 
V.Tērauda.

Audzēt muskuļus 
internetā
Deputāte priecājās, ka visi reģionālie 
mediji jau redzami arī internetā: „Ai-
cinu vispirms domāt, kā šo resursu 
audzēt, jo skaidrs, ka lielākā auditorija 
ir tur. Šodien vēl ir cilvēki, kas drukā-
to presi lasa, bet pēc gadiem 15 vairs 
nebūs, toties vajadzība pēc informā-
cijas un uzraudzības demokrātijā vēl 
būs. Tad arī būs jautājums, kā jūsu 
saturs pie lasītāja nonāks, ja tas vairs 
neņems pretī uz papīra drukāto. Tas ir 
jautājums gan pasaulē, gan Latvijā – 
kā interneta mediju padarīt pelnošu, jo 
visi ātri pierada, ka tur visu var dabūt 
par velti. Bet tas mainās – arī interneta 
laikmetā par vērtīgu un kvalitatīvu 
informāciju ir un būs jāmaksā. Mo-
deļi tiek meklēti caur neatkarīgo, arī 
reģionālo, mediju eksperimentiem.”

V.Tērauda piebilda: pašiem vietē-
jiem žurnālistiem vajadzētu ar Kul-
tūras ministriju runāt par palīdzību 
auditorijas pētījumos. Viņa solīja 
atbalstu arī no savas puses. „Tas ļoti 
palīdzētu visiem apjaust spēles lau-
kumu. Diemžēl, skatoties nozares 
pārskatos, jau tagad esmu gatava atzīt, 
ka nacionālā līmenī drukātās preses 
vairs nav. Tā tiek mākslīgi uzturēta, 
jo auditorija izkūpējusi.”  

Divi mazie procenti
V.Tērauda atzina, ka daudzviet Lat-
vijā tieši vietējās redakcijas izpilda 
sabiedrisko mediju uzdevumu. Kolē-
ģiem Saeimā viņa uzsverot, ka mūsu 
informācijas telpa ir aizsardzības 
objekts: „Aizsardzības ministrs Artis 
Pabriks idejiski tam piekrīt, bet ne-
vēlas, lai medijus stiprinātu no viņa 
ministrijas budžeta. Latvijā jārada 
apziņa, ka šis ir aizsardzības jautā-
jums. Arī izpratne: ja 2% tiek tērēti 
klasiskajai aizsardzībai, tad no tiem 
divi mazie procenti jānovirza infor-
mācijas telpai – vai tas būtu adekvāti 
finansēts sabiedriskais medijs vai 
atbalsts reģionālajiem medijiem, vai 
mehānisms, kas tieši vērsts uz dezin-
formācijas apkarošanu. Šobrīd Aiz-
sardzības ministriju pārliecināt grūti.” 

Žurnālisti paironizēja, ka neviens 
reģionālais laikraksts miljonus nepra-
sa – pieraduši iztikt ar mazumiņu. Par 
labumu, kāds tiek iegūts no vietējās 
žurnālistikas, salīdzinot ar citiem 
ministrijas tēriņiem, būtu jāmaksā 
niecīga daļa. Bet tieši neatkarīgie 
mediji ir tie, kuri spēj doties hibrīd-
karā, kāds katra cilvēka galvā notiek 
atkarībā no tā, kas informatīvajā telpā 
tiek uztverts.

Vēlot radīt aizvien augstvērtīgā-
ku saturu, V.Tērauda vēlēja arī šim 
mērķim atrast ilgtspējīgu finansiālo 
segumu: „Tas ir izaicinājums gan 
lieliem, gan maziem medijiem.”

paradumu maiņa 
un valsts politika

„Šodien man dota iedvesma”

Inguna Spuleniece, Jolantas Hercenbergas foto 

Tukuma redakcija uzņēma vairāk nekā 20 žurnālistu un redaktoru no Kurzemes reģionālajiem laikrakstiem, kā arī kolēģus no Bauskas, Bal-
viem, Alūksnes un daugavpils, lai kopā gūtu noderīgu, ekspertu sniegtu informāciju, kā arī profesionālu stiprinājumu, ar kolēģiem daloties 
pieredzē. Semināru praktiski padomi un pieredze reģionālo mediju redakcijas darbā rīkoja Latvijas Žurnālistu asociācija (LŽA) projektā, ko 
atbalsta ASV vēstniecība. Šis ir otrais gads, kad ar vēstniecības palīdzību četros semināros katrā vēsturiskajā novadā un kopīgā noslēguma 
seminārā reģionālie mediji centās „sajust nozares pulsu visos iespējamos veidos”, kā atzina i.plaude. Brīvu un neatkarīgu presi ASV atbalsta 
visā pasaulē, saprotot, cik liela nozīme ir tieši vietējiem medijiem, vienlaikus apzinoties, cik grūti tiem noturēties, atzina ASV vēstniecības 
Latvijā preses atašeja Šanona ričija.

Ivonna Plaude: 
„Avīzi daudzi 
izlasa, bet 
nemaksā.”

Vita Tērauda: „Uzmanība jāpievērš tam, 
ka pašvaldības būtībā ir izspiedušas no 
tirgus daudzus neatkarīgus izdevumus 
un atņēmušas tiem dzīvību.”

Jānis Lielpēteris: „Mediju 
ombuda uzdevums ir radīt 
vienotu ētikas kodeksu, kas 
žurnālistu darbu uzlabotu.”

Linda 
Reneslāce: 

„Ja kāds tērē 
kaut centu 

publiskas 
naudas, 

par to 
jāatskaitās – 

šāda 
informācija ir 
jāpublisko un 
žurnālistiem 

jāsniedz.”

Tukuma Neatkarīgo ziņu redaktore ivonna plaude 
rāda prezentāciju par viņas vadīto avīzes darbu.
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pasaulē krustvĀrdu mīkla Veidojusi Daina Skribane.

Kas tā par vietu?
Izmantojot divus attēlus un nelielu informāciju par kādu pasaules 
vietu vai objektu, mēģini atpazīt, kā to sauc!

Janvāra, februāra uzvarētājam 
dāvana gādāta sadarbībā 
ar salonveikalu Akcents.

vēsture daba

konkursu 
atbalsta 

veikals 
Pindzele. meklē un zvani!

Konkursu atbalsta Micrec.lv

Konkursu atbalsta 
veikals Cikāde.

Kurzemnieks sadarbībā ar Kuldīgas novada muzeju 
piedāvā konkursu, kas liek papētīt vēsturi vai 
vienkārši atcerēties dažādus notikumus Kuldīgas, 
Skrundas un Alsungas novadā.

brīvbrīdim

Par mūsu ceļu stāvokli priecājas tikai ārsti. Bedres ir 
tādas, ka gan novirzījušos skriemeļus iebīdīs atpakaļ, 
gan nierakmeņus izkratīs.

••••••••
– Vai ir kāda pārdabiska īpašība, kuru jūs vēlētos sev?
– Jā, neēst pēc sešiem vakarā.
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Vai pazīsti šo dzīvnieku?
8. kārta
Tas sastopams Eirāzijā un Āfrikā. Samē-

rā reti sastopams arī Latvijā, kas atrodas 
tuvu sugas izplatības areāla ziemeļu ro-
bežai. Tam ir vēl otrs nosaukums, par ko 
ornitologs Edmunds Račinskis domā, ka 
šāds nosaukums putnam dots tādēļ, ka „tas 
pārsvarā dzīvo smilšainos piejūras apga-
balos – no zemnieka viedokļa nabadzīgās 
vietās, kur nekāda labā raža nav gaidāma, 
ja nu vienīgi kāds lopiņš paganāms”. Tas 
ir iekļauts visu Baltijas valstu Sarkana-
jā grāmatā. Latvijā, tāpat kā visā Eiropā, 
tā skaits samazinās. Tas ir vidēja auguma 
putns, nedaudz mazāks par kovārni. Ķer-
meņa garums ir 25–32 cm, izplestu spārnu 
platums 44–48 cm, svars 46–89 g. Tam ir 
garš, smails un izliekts knābis melnā krāsā, 
bet pie pamatnes dzeltenbrūns. Tam ir labi 
attīstīti sejas muskuļi, kas ļauj tam ilgsto-
ši turēt vaļā knābi, kamēr tiek pārmeklēta 
augsne. Tam ir plati, noapaļoti spārni. Tas 
ļoti labi lido. Spēcīgais lidojums ir īpatnējs 
un viegli atpazīstams, jo atgādina milzīga 
tauriņa plivināšanos. Tas galvenokārt baro-
jas ar kukaiņiem, bet reizēm nomedī mazus 
rāpuļus un vardes. Nedaudz tas barojas arī 
ar augiem, sēklām, ogām un citiem aug-
ļiem. Bijis 2014. gada gada putns Latvijā. 
Tas ir Izraēlas nacionālais putns. Kas tas ir?

Risinājumu gaidām līdz 27. februārim.
Horizontāli. 3. Uz vienas lapas iespiests un brošūras veidā salocīts 

izdevums. 9. Ziemu ar cepuri, vasaru bez  cepures (latviešu tautas mīk-
la).10. Krievu rakstnieka  Ļ.Tolstoja (1828–1910) romāns Karš un ... 
11. Sviesta ražošanas  blakusprodukts.12. Pēc nopļaušanas vai noga-
nīšanas  ataugusī  zāle. 14. Pilsēta Lietuvā. 15. Antonīms vārdam līka. 
16. Dāņu rakstnieka H.K.Andersena (1805–1875) pasaka. 21. Riskan-
tas. 23. Ceļotājiem un tūristiem domātie ceļveži pa dažādām valstīm. 
24. Asas, kodīgas. 25. Lapu koki. 27. Dzīvnieku alas, midzeņi (sar.). 
28. Kājceliņi. 30. Stūrgalvīgi censties panākt savas gribas izpildīšanu. 
31. Daiļas, pievilcīgas. 35. Aitas (poēt.). 36. Augstākā tiesu instance Lat-
vijā. 39. Steiga. 40. Rīcība, darbība (pārn.). 41. Vieta, kur ir dabiskie 
ārstniecības faktori (piem., minerālūdeņi, dūņas, klimats) un kur ir uz-
celtas ārstniecības iestādes. 42. Norvēģijas karalis (969–1000). 43. Tēls 
amerikāņu animācijas filmā Flintstoni. 44. Līdzsvars.

Vertikāli. 1. Krievu rakstnieka K.Paustovska (1892–1968) grāma-
ta ... roze. 2. Celt ārā (ko) no šķidruma.  4. Tādas, kas darinātas stellēs. 
5. Ūdens transportlīdzekļi. 6. Vingrošanas ierīces cirkā. 7. Latviešu glez-
notāja (dz. 1953). 8. Apcirknis (novec.). 13. Augstāka vieta purvā, pļavā. 
14. Garš lineāls ar šķērsi vienā galā leņķa ieturēšanai. 17. Latviešu grafi-
ķis (1909–1972). 18. Krāšņas rudens puķes. 19. Zaļgans silikātu grupas 
minerāls (pusdārgakmens). 20. Pienaglot. 22. Mazas, niecīgas. 23. Kailas 
(par kājām). 26. Neliels naudas ziedojums. 28. Viens no gotu burtu vei-
diem. 29. Lauka nocietinājumi (17.–19.gs.). 32. Ritmisks uzsvars pantā. 
33. Ciemats D-Anglijā, kurā kopš 1711. g. katru gadu jūnijā notiek jāšanas 
sacensības. 34. Tēls angļu rakstnieka R.Kiplinga (1865–1936) Džungļu 
grāmatā. 35. Ventas pieteka. 37. Tiesnesis (novec.). 38. Gadalaiks.

Pareizā atbilde: NOVĒROJUMS 

Atbildes. Horizontāli: 3. Brašs. 8. Ciems. 9. Horda. 10. Graubiņa. 12. Rikošets. 14. Vāne. 
16. Tvans. 19. Raķete. 22. Piliens. 23. Kokteilis. 24. Skroderis. 26. Ondatra. 28. Slieka. 
30. Atkal. 32. Sēta. 34. Kamerūna. 36. Pagalvis. 38. Skate. 39. Spals. 40. Īstas. Vertikāli. 
1. Kija. 2. Amēba. 4. Rucava. 5. Šķēres. 6. Bogota. 7. Odze. 11. Reāli. 13. Tatri. 15. Epizode. 
17. Vasara. 18. Nokasīt. 20. Ķeizars. 21. Ekologa. 25. Kalna. 27. Rātni. 29. Karāts. 30. Azaids. 
31. Kupena. 33. Pampa. 35. Māka. 37. Vēls. 
Pareizi atbildējuši: Daina Gerente, Gunta Grundmane, 
Bruno Mekšs, Velta Višņevska, Gunta Vāciete, Vilnis Bēniņš, 
Ojārs Silkans.. 
Atminējumu, izgrieztu no laikraksta (ne kopētu), sūtiet 
uz redakciju Krustvārdu mīklu konkursam, Kurzemnieks, 
1905. gada ielā 19, Kuldīgā, LV-3301, vai iemetiet redakcijas 
vēstuļu kastītē!

166. kārta

Šī pilsēta dibi-
nāta 1692. gadā, 
pēc tam, kad ze-
mestrīce bija iz-
postījusi lielāko 
daļu no tā laika 
galvaspilsētas. 
Pilsētā atrodas 
valsts valdības mītne, bet pati valsts sadalīta 14 parišos. Tā atrodas pie vienas no lielākajām dabiskajām ostām 
pasaulē, un tai pāri slejas augstiene. Tā ir rosīga ostas pilsēta un rūpniecības centrs, kurā ražo apģērbus un pārtikas 
preces. Tā ir iecienīta pieturvieta kruīza kuģiem. Pilsētas arhitektūru veido gan koloniālā stila ēkas un augstceltnes, 
gan bagātas savrupmājas un nabadzīgi grausti. Trūcīgajos pilsētas rajonos radās regeja mūzikas stils.

Atbildi gaidām līdz 27. februāra 11.00, to sūtīt konkursam Pasaules pazinējs, Kurzemniekam 1905. gada ielā 19, 
Kuldīgā, LV-3301, vai e-pastā: konkursi@kurzemnieks.lv vai iemest redakcijas durvju pastkastē. 

165. kārtas atbilde: Salvadoras Republika, Centrālamerika.
Pareizi atbildējuši: Ingars Neimanis, Vineta Kondraņicka, Inese Midrijāne, Ausma Kreidere, Inga Strode, Daina 
Gerente, Gunta Grundmane, Velta Višņevska, Mārtiņš Stebulis, Vilnis Bēniņš, Ojārs Silkans. 

Savieno 
kopā 
ciparus!

Atrodi teikumu šodienas Kurzemniekā un pareizo atbildi (lappusi un raksta nosaukumu) sūti 
līdz 26. februārim e-pastā: konkursi@kurzemnieks.lv! Veiklākajam un acīgākajam balvā – 
MicRec mūzikas ierakstu disks.

Teikums: „Neredzu, ka šobrīd būtu partiju vienprātība.” 

18. februāra atbilde: teikums Viņas labprāt našķojas ar 
mellenēm, svaigu gurķu šķēlītēm, burkāniem, āboliem atradās 
14. lappuses rakstā Žurka – normāls dzīvnieks.
Šoreiz balviņu saņem Vizma Dzalba. Gaidām redakcijā. 

8. jautājums
Kas šobrīd atrodas šajā ēkā? 

Atbildi un, ja ir, arī 
atmiņu stāstu par 
attēlā redzamo līdz 
27. februāra 11.00 
sūtīt e-pastā: konkur-
si@kurzemnieks.lv. Ik 
ceturksni būs balviņa 
no Kuldīgas novada 
muzeja.

7. jautājuma atbil-
de: 1960. gads. 

Pareizi atbildējuši: 
Daina Gerente, Gun-
ta Grundmane, Indra 
Grandava, Ingars 
Neimanis,  Daina 
Brūkle, Ausma Krei-
dere, Mārtiņš Ste-
bulis, Ojārs Silkans. 
. 

Atbildes l īdz 27. februāra 11.00 sūtīt e-pastā: 
konkursi@kurzemnieks.lv.
7. kārtas atbilde: žurka.
Pareizi atbildējuši: Līga Immure, Guntis Obodņikovs, 
Ausma Kreidere, Daina Gerente, Gunta Grundmane, 
Indra Grandava, Velta Višņevska, Daina Brūkle, Mārtiņš 
Stebulis, Ojārs Silkans. 

– Margrietiņas dalās divās kategorijās: mīl 
vai arī kaut kāda nepareiza margrietiņa.

••••••••••••
– Cik daudz labi informētu cilvēku apkārt! 

Tā vien gribas pajautāt: „Kā man klājas?”

joki
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sports sports 13

sporta kalendārs no 25. februāra līdz 2. martam

sporta organizācija

Biljards

Inta Jansone

vieglatlētika

šahs

12

kuldīgā
n 25.II 10.00 baseinā (Kalna ielā 6) – novada skolēnu sacensības peldĒŠanā.
n 25.II 16.00 hallē (piltenes ielā 25) – jaunatnes čempionāts florbolā U14 grupai: 
     Kuldīgas NSS – Madona/Kalsnava. 
n 26.II 20.30 hallē (piltenes ielā 25) – Latvijas meistarsacīkstes florbolā 1. līgā: 
     Kuldīga/KNSS – Leģions/Grobiņas novads. 
n 29.II 12.00 sporta namā (Virkas ielā 13) – novada atklātais čempionāts basketbolā. 
n 29.II 15.00 manēžā (Dzirnavu ielā 13) – Latvijas čempionāts VieGlatlĒtikā. 
n 29.II 18.00 hallē (piltenes ielā 25) – Latvijas meistarsacīkstes florbolā 1. līgā: Kuldīga/KNSS – RTU/Rockets. 

„Sporta skolu sistēmā izmaiņas ir nepie-
ciešamas, taču daudz plašākas nekā tikai 
jaunas prasības. Svarīga arī treneru darba 
samaksa un citi jautājumi,” tā Kuldīgas no-
vada sporta skolas direktors Agris Kimbors 
saka pēc sanāksmes, kurā tikās Latvijas 
Sporta izglītības iestāžu direktoru padome 
un Izglītības un zinātnes ministrijas (IZM) 
sporta departaments. 

Sapulcē runāts par grozījumiem Ministru 
kabineta noteikumos Nr. 508 un citām aktua-
litātēm. A.Kimbors stāsta: „No IZM puses doti 
priekšlikumi, un līdz 3. martam tiek gaidīti 
ieteikumi arī no sporta federācijām. Notiks 
diskusija ar federācijām un sporta skolām par 
labākajām noteikumu izmaiņām. 

Sporta departaments uzskata, ka noteikumi 
jāgroza, jo pašlaik federācijas noteikušas 
dažādas prasības un audzēkņu skaitu. Plānots 
prasības sporta veidiem noteikt samērīgas un 
vienlīdzīgas. Tāpat plānots mainīt valsts finan-
sējuma piešķiršanu sporta skolām. Pašlaik tā 
ir sarežģīta un nav saprotams, cik un par ko 
skola kārtējam gadam ir saņēmusi. 

Pieņemot jauno redakciju, mūs tas, protams, 
ietekmētu – vecākajās grupās sporta spēlēs au-
dzēkņu varētu nepietikt, jo pēc noteikumu pro-
jekta skaits ir dubultots. Precīzu aprēķinu nav, jo 
šī ir tikai pirmā redakcija un vēl būs korekcijas. 
IZM nostāja ir sporta skolās audzēkņu uzņem-
šanai prasīt kontrolnormatīvus, lai uzņemtu 
labākos un notiktu atlase. Pārējiem bērniem, 
kuri šīs prasības nespēs nokārtot, pašvaldī-
bai sports būtu jāpiedāvā interešu izglītības 
programmās. Šim viedoklim sporta skolas īsti 
nepiekrīt, jo ir vairāki piemēri, kad fiziski ne 
pārāk spēcīgiem bērniem pēc gada treniņiem 
rādītāji strauji uzlabojas. Katram fiziskā attīs-
tība notiek citādi, tāpēc nebūtu prātīgi liegt ie-
spējas mācīties sporta skolā, ja fiziskā attīstība 
kādam ir lēnāka nekā vienaudžiem. IZM grib 
vairāk uzmanības pievērst mācību kvalitātei 
un uzticēt pašvaldībām izvērtēt, kuros sporta 
veidos tas izdarāms. 

IZM plāns ir šos grozījums pieņemt līdz 
septembrim, vēl paredzētas plašas diskusijas, 
tāpēc turēsim roku uz pulsa un par jaunumiem 
informēsim.”

Kuldīgas novada sporta skolas šahisti ar 
labām sekmēm piedalījušies Talsu sākum-
skolas atklātajā turnīrā un bērnu komandu 
čempionāta Cerību kauss pusfinālā. 

Vispirms ceļš mērots uz Talsu Valsts ģim-
nāziju, kur notika pilsētā pirmais lielais bērnu 
šaha turnīrs. 

Stiprāko sacīkstēs ar pieciem punktiem no 
sešiem uzvarējis Matejs Pētersons, otrajā vietā 
ar tikpat punktiem – Gustavs Blinds. Arī tre-
šajā vietā Kuldīgas sporta skolas audzēknis –                                                                               
Roberts Šliters (4 p.). Ceturtajā sporta klasē 
Bernardam Grundmanim (5,5 p.) 2. vieta, 
Oliveram Purviņam (4 p.) 3. vieta. Meiteņu 
vērtējumā Paulai Ruņģevicai (5 p.) 1. vieta. 

Iesācēju turnīrā pārliecinoši uzvarējis sešga-
dīgais Teofils Jūrmalis – viņš pieveicis visus 
septiņus pretiniekus. Otro vietu ar pieciem 

punktiem izcīnījis Normunds Jansons. Ieradies 
51 dalībnieks no Kuldīgas, Ventspils, Dunda-
gas un Talsiem.

Pēc tam kuldīdznieki divas dienas Rīgas 
šaha skolā spēlējuši komandu čempionāta 
Cerību kauss pusfinālā. Pēc septiņiem mačiem 
otro vietu (17 p.) izcīnījusi trenera G.Gertnera 
komanda Rumba: Matejs Pētersons (4 p. un                 
3. vieta pie 1. galdiņa), Jānis Krūmiņš (3,5 p.), 
Gustavs Blinds (3,5 p.) un Nellija Jēkabsone 
(6 p. un 3. vieta pie 4. galdiņa). 

Trenera Viktora Šteinberga komandai Ven-  
ta – 14,5 punkti un 7. vieta. Tajā spēlējuši 
Benjamins Emanuēls Pupiņš (3,5 p.), Miķelis 
Kārlis Šteinbergs, Bernards Grundmanis un 
Elīza Marisa Vītoliņa (visiem pa trim punk-
tiem). Abas komandas iekļuvušas finālā.

Gunāra Gertnera arhīva foto

izlasē arī mūsējie 
Martā valsts izlasi Baltijas čempionātā vieglatlētikā pārstāvēs 
arī trīs kuldīdznieki.

7. martā Klaipēdā U18 komandām 60 metru barjerskrējienā 
startēs Ralfs Zazerskis, kārtslēkšanā – Niks Maulis (trenere Ilze 
Stukule), lodes grūšanā – Roberts Sorokins (Aija Lancmane). 

R.Zazerskis piedalīsies arī Baltijas komandu čempionātā 
daudzcīņā, kas 14. un 15. martā notiks Tallinā. 

Valsts titulus sadalīs kuldīgā
29. februārī un 1. martā Kuldīgas manēžā norisināsies Latvijas čempio-
nāts vieglatlētikā telpās. 

Sestdien sacensības tiks atklātas 14.45, pēc tam būs 60 metru barjerskrējiens, 
60, 400 un 1500 metru skrējiens, 4 x 200 metru jauktā stafete, kārtslēkšana, 
trīssoļlēkšana, lodes grūšana. Svētdien sacīkstes sāksies 11.30 un sportisti 
startēs tāllēkšanā, augstlēkšanā, 200, 3000 un 800 metru skrējienā. 

Vēl var paspēt uzspēlēt
Kuldīgas biljarda čempionāta 12. posmā pirmais bijis Marats 
Solomahins. 

2. vietu izcīnījis Uģis Milbergs (Ventspils), 3. – Mareks Siliņš 
(Ventspils). Kopvērtējumā pirmais ir Artis Goldmanis (Kuldīga, 
62 p.), 2. – M.Solomahins (49 p.), 3. – U.Milbergs (48 p.). Čem-
pionātā atlikuši vēl seši posmi, un tuvākais būs 2. martā 18.00 
Kuldīgas Klondaikā. Informācija pa tālr. 22849948.

Vai briest reformas?

Bērnu 
čempionāta 
Cerību kauss 
pusfinālā 
Kuldīgas 
komanda Rumba 
izcīnīja 2. vietu: 
Matejs pētersons, 
Nellija Jēkabsone, 
treneris Gunārs 
Gertners, Gustavs 
Blinds, Jānis 
Krūmiņš.

spēcīgi turnīri, labas vietas

Ledus nav, bet ripa lido 

Pastāsti par pēdējām sacen-
sībām nesen Ventspilī!

Pēdējo maču nevarētu nosaukt 
par sacensībām – tā bija draudzī-
bas spēle starp Ventspils amatieru 
komandu Vilki un Kuldīgas vienī-
bu. Mēs to ar 4:3 uzvarējām. 

Vai komanda arī kopā tre-
nējas? 

Kuldīgas komanda sanāk tajās 
reizēs, kad sarunāta draudzības 
spēle. Esam Kurzemes centrā, un 
pašiem ledus halles nav, tādēļ daļa 
kuldīdznieku brauc hokeju spēlēt 
Brocēnos, citi savukārt uz Vents-
pili, bet vēl kāds arī uz Talsiem. 

Kuldīgas komandā esam dažā-
da vecuma – no 18 līdz 50 gadiem 
un vairāk. Lai piedalītos turnīros, 
mums tomēr ir par maz cilvēku. 
Vajag vismaz desmit spēlētājus. 
Cits konkrētā laikā uz spēli ne-
var tikt. Iemesli ir dažādi. Tādēļ 
daudzi meklē iespēju arī citur. 
Pats spēlēju vēl divās komandās: 
Brocēnu Džokerā un Ventspils 
novada komandā. 

Cik reižu nedēļā trenējies?
Šogad ar treniņiem ir mazliet 

švakāk. Pērn bija trīsreiz nedēļā. 

Arī turnīri nenotiek ne Ventspilī, 
ne Brocēnos. Tāda situācija, ka 
notiek tikai treniņi un draudzības 
spēles, man šķiet, ir pirmo gadu. 
Iepriekš, piemēram, Ventspilī 
amatieriem spēlēja pat sešas ko-
mandas. Savukārt Rīgā ir otrādi: 
halles gāž riņķī, gandrīz nav 
iespējams dabūt ledu. Protams, 
zināmu laiku paņem ceļš uz tre-
niņu un atpakaļ. Pusstunda paiet, 
kamēr saģērbjas. Treniņš ilgst 
40–45 minūtes. 

Kādi ir panākumi?
Ir bijušas labākas un arī sliktā-

kas spēles. Pirms četriem gadiem 
Liepājā vienā turnīrā izcīnījām 
3. vietu. Spēlējām kā jauktā ko-
manda, kurā apvienojās hokejisti 
no Kuldīgas un Brocēniem. Citā 
turnīrā ar Kuldīgas komandu 
ieguvām 2. vietu. Vēl pāris reižu 
ir uzspēlēts Lietuvā, bet atkal kā 
jauktajai komandai. 

Kāds laukumā ir tavs uzde-
vums?

Spēlēju uzbrukumā vai nu pa 
malu, vai arī centrā. Galvenais 
uzdevums: iet uz priekšu un mest 
golus. 

Kāds ir tavs meistarstiķis?
Mēģinu apspēlēt uz ātrumu. 
Vai treniņos tiekat galā paši, 

vai jums ir treneris?
Šogad nav, bet pērn Ventspils 

novada komandai bija, izpildījām 
dažādus vingrinājumus ar ripu. 

Vai tu hokeju spēlē jau no 
bērnības? 

Jā. Pie mājām bija dīķis, un 
ziemā to vien darījām, kā slido-
jām un spēlējām hokeju. Tad jau 
bija kārtīgas ziemas (smejas). 
Vēl caurām dienām spēlējām 
futbolu. Mēs nesēdējām telpās pie 
datoriem, kā to tagad dara jaunā 
paaudze. 

Es regulāri spēlēju no 2014. ga-                                                                    
da. Sanāk seši gadi. Citiem spē-
lētājiem stāžs ir krietni lielāks. 
Nesen sarunā ar vienu vārtsargu 
uzzināju, ka viņš spēlē jau 24 
gadus, bet pašam ir sešdesmit.

Kas tevi aizrauj?
Azarts. Ātrums. Mazliet tā ir 

arī spēka spēle. 
Vai interesējies par hokeja 

notikumiem Latvijā?
Ne tikai Latvijā, bet arī pasau-

les mērogā. Man patīk Teodora 

Bļugera NHL komanda – Pits-
burgas Penguins. Skatos Dinamo 
spēles. Pašlaik gan tam neiet. 
Dinamo spēles braucu skatīties 
arī klātienē. Pērn klājās labāk, tad 
bija jēga braukt. Citādi ceļš līdz 
Rīgai ir tāls, un, ja zaudē, jāmēro 
vēl mājupceļš, bet garastāvokļa 
nav. Kādreiz gribētos klātienē 
redzēt pasaules čempionātu. 

Vai hokejisti ir draudzīgi?
Protams. Pēc spēlēm aprunāja-

mies. Karstums, kāds bija spēles 
laikā, paliek laukumā – ārpus 
tā ir citas lietas. Mēs jau esam 
amatieri, neesam profesionāļi, 
kuri iekarst… 

Cik gara ir sezona? 
No septembra vai oktobra līdz 

aprīļa beigām. Pietiekami gara, 
var izspēlēties. 

Kāds sporta veids vēl tev 
patīk?

Man patīk visādi, bet tiem laika 
neatliek. Skolas laikā pie Jura 
Ullas trenējos karatē. Tolaik tas 
bija populārs, daudz cilvēku gāja 
mācīties. Aizcīnījos līdz brūnajai 
jostai. Mazliet pietrūka līdz mel-
najai – sākās studiju laiks Rīgā. 

Vai pēc tam atgriezies Kul-
dīgā?

Rīgā nodzīvoju septiņus gadus. 
Radās iespēja, un tad trīs gadus 
dzīvoju Kanādā. Tieši tajā laikā 
Latvijā bija iestājusies krīze. 
Domāju: kāda jēga palikt – tāpat 
nebūs, ko darīt. Kamēr jauns un 
brīvs, jādodas apskatīt pasauli. 
Kanādā guvu interesantu pieredzi. 
Tur arī spēlēju hokeju. Dzīvoju 
pie vietējā latvieša, kurš strādāja 
skolā. Tur hokejam bija daudz 
ekipējuma, un vienu komplektu 
viņš izgādāja arī man. Tur bija 
savākušies latvieši, igauņi un 
lietuvieši un noorganizējuši savu 
turnīru. Pāris reižu piedalījos. 
Man līdz hallei tālu bija jābrauc –                                                               
kāda pusotra stunda. Treniņi 
vienpadsmitos vakarā, bet citi 
trenējās arī naktī. Pēc trīs gadiem 
atgriezos Kuldīgā, jo lielpilsēta 
mani nekad nav vilinājusi – tur 
vairāk sastrēgumos jāsēž. 

Ko dari ikdienā?
Vadu viesu namu Struņķkrogs. 

Vēl darbojos projektēšanā. Arī 
tēvs projektē, un sanāk tāds ģi-
menes uzņēmums. 

Kuldīdzniekam KrIstApAM ŠĒLIM hokejs ir sirdslieta, un vairāku 
komandu sastāvā viņš startē Ventspilī, Brocēnos un arī citviet. 

„Hokejs bijis populārs visos laikos. tomēr tas ir grūts – spēlēt nav nemaz tik viegli,” saka kuldīdznieks Kristaps Šēlis.

Ar šādu 
somu 

Kristaps 
dodas 
gan uz 

treniņiem, 
gan 

sacensībām. 
svars – ap 

7 kg. 

Kristaps spēlē 
vairākās 

komandās, ar 
šo kreklu –

 Brocēnu 
Džokerā. 

Hokejists salīdzina divas nūjas. Garākā, kas 
iegādāta par 60 eiro, ir smaga, bet īsākā 
maksājusi 200 eiro, ir viegla un ērta. 

slidas – 
viens no 
svarīgākajiem 
ekipējuma 
elementiem. 

Kājsargi pasargā no nūju un 
ripas trāpījumiem. 

Inta Jansone
Lāsmas Reimanes foto

par sporta 
pasākumiem, 
rezultātiem 
informējiet 

e-pastā: 
inta.jansone@
kurzemnieks.lv!
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mans mājdzīvnieks

izlūdzās dāvanu 
ziemassvētkos

Pirms trīs gadiem Ziemassvētkos 
Agatei Snūpiju uzdāvināja vīrs. 
Vispirms viņa saņēma tikai krek-
liņu ar kucēna bildi, jo suņabērns 
vēl bija par mazu, lai to atšķirtu 
no mammas un vestu uz svešām 
mājām. Janvāra otrajā pusē ģime-
ne brauca uz Vecmīlgrāvi pakaļ 
jaunajam mīlulim. Suņi Agatei 
vienmēr patikuši. Pirmais bijis 
rotveilers Rodžers, kad viņa vēl 
dzīvojusi pie mammas. Pēc tā aiz-
iešanas citos medību laukos ģime-
nē ienākusi bokseru kucīte Brenda. 
„Kad apprecējos, visu laiku dīcu 
vīram, ka mums vajag savu sunīti, 
līdz viņš izpildīja šo manu vēlēša-
nos.”

velti saukt atpakaļ
Bīgls ir medību suns – šķirne jau 

sen Anglijā izveidota zaķu me-
dībām. Latvijā tas pēdējos gados 
kļuvis ļoti populārs vairāk kā mīļ-
dzīvnieks, jo pēc dabas enerģiskais 
mednieks ir arī maigs un sirsnīgs – 
cilvēkiem grūti paiet garām nelielā 
auguma sunim ar tumši brūnajām 
acīm un vienmēr lūdzošo skatienu. 

Snūpijs medībās netiek laists, 

tomēr dzinējsuņa instinkts tam 
esot spēcīgs. Agate stāsta: kā saož 
meža dzīvnieka pēdas, tā prom, un 
velti pūlēties, lai sasauktu atpakaļ. 
Medīšanas vai cita iemesla dēļ 
bīgla īpašniekam jārēķinās ar suņa 
tieksmi klaiņot pēc paša ieskatiem. 
Hartmaņi dzīvo laukos – Rumbas 
pagasta Ēdās, suns viens pats bez 
pavadas netiek laists ārā no mājas, 
tomēr kaut kā pamanās aizbēgt. 
Ne reizi vien esot nācies meklēt ar 
sociālo tīklu palīdzību – saimnieki 
braukuši pakaļ uz Snēpeli, Kuldī-
gu un citur, kur draudzīgo skaistuli 
pieturējuši sveši cilvēki.

nevar nelutināt
„Būtībā Snūpijs klausa visiem 

ģimenē – nav tāda viena saimnie-
ka,” tā Agate. „Tomēr, kad es pār-
nāku mājās, visa uzmanība tiek 
man. Tas bēg spītīgās dabas dēļ, 
ja kaut kas nav bijis pa prātam. 
Sunim ļoti nepatīk, ka atstājam 
mājās vienu. Mēs palutinām, ļau-
jam pat gultā gulēt, kaut Snūpijs 
savu vietu zina. Tiek pietiekami 
pabarots, tomēr pamanās nočiept 
kādu kārumu. Saldumus nedo-
dam – nedrīkst. Suns nozog, do-
mādams, ka nomedījis.”

Labākais draugs „dzīvespriecīgs, mīlīgs, sabiedrisks, zinātkārs, ģimenisks un vienlaikus 
spītīgs ar savu domāšanu – tieši tāds, kā norādīts bīglu raksturojumā,” 
par savu suņupuiku snūpiju saka saimniece agate Hartmane.

agates atziņas par bīglu

  bīgls ir ģimenes suns – draudzīgs lieliem un maziem, 
 maigs, sirsnīgs – un to pašu gaida no citiem.
  rakstura īpašību un nelielā auguma dēļ to var turēt dzīvoklī, 
 taču tas prasa daudz uzmanības.
  Ja suns saņēmis savu tiesu mīlestības un ik dienu ir diezgan  
 ilgas fiziskās nodarbes, blēņas tas mājās nedarīs.
  saimniekam tomēr jārēķinās, ka bīgls ir medību dzinējsuns:  
 ja saodīs zaķa pēdas, prom būs un sasaukt nevarēs.
  Tam patīk klaiņot vienatnē, bet, ja tiek uzmanīts, 
 var arī sasaukt (izņemot medību gadījumus).

„bīgls pēc 
dabas ir tik 
mīļš, ka grūti 
tam atteikt,” 
saka snūpija 
saimniece agate 
Hartmane.

kā jau bērni
Ģimenē aug dēliņš Tonijs, kuram 

ir divi gadi. Piedzimis tad, kad 
Snūpijs jau gadu bijis vienīgais 
mīlulis. Taču suns ne reizi neesot 
greizsirdīgs, ka nu uzmanībā jāda-
lās ar cilvēka bērnu, kuram mīles-
tības un rūpju tiek vairāk. Snūpijs 
un Tonijs kļuvuši par labākajiem 

draugiem. Suns saprot, ka, piemē-
ram, aiz astes tiek parauts ne aiz 
ļauna, ka tā ir bērna rotaļa. „Man 
pat šķiet, ka Snūpijs bērniņu gaidī-
ja tāpat kā mēs. Kad atbraucām no 
slimnīcas mājās, suns mani tikai 
nobučoja un uzreiz pievērsās vī-
ram un zīdainītim – ar domu, ka nu 
būs jauns draugs, par ko rūpēties.”

treniņā kļūst par 
galveno

Agate ir deju skolotāja un fit-
nesa trenere. Kad mājās viņa 
gatavojas nodarbībām, Snūpijs 
uzskata, ka jāpiedalās un kļūst 
teju par galveno. Tāpēc uz darbu 
līdzi to nevar ņemt. Reizēm arī 
mājās nodarbība jāpārtrauc, jo 
Snūpijs kļūst pārāk aktīvs un tad 
jāved laukā izskrieties. Būdama 
savā profesijā fiziski nodarbinā-
ta, Agate tomēr ik rītu un vaka-
ru ved Snūpiju garās pastaigās. 
Viņa iesaka šādu suni, lai būtu 
stimuls veselīgam dzīvesveidam.

Dainas Tāfelbergas 
teksts un foto

Pieminot skolotājus un 
literātus Krustkalnus

bijušos skolotājus atceras un godā dažādi: klašu izlaidumos, skolu 
jubilejās pasniedz ziedus, pensijā esošos apciemo mājās, dažreiz – 
kapsētā iededz piemiņas gaismiņu... Lai pieminam skolotājus                    
KĀRLI UN INGEBORGU KRUSTKALNUS, kuri sava darba mūža lielāko daļu 
veltījuši Nīkrāces un snēpeles skolas bērniem, šo pagastu kultūras 
dzīvei! Viņi abi bija garīgi bagāti literāti, savas zemes patrioti – mūsējie. 

Kārlis KrustKalns 
(1926–2011)

  Dzimis 1926. gada 5. aprīlī Cēres pagasta 
Oškalnos saimnieka ģimenē. 
  Mācījies Cēres pagasta skolā. 1942. gadā 
iestājies Tukuma komercskolā. Nav to beidzis, jo 
iesaukts leģionā. 
 Pēc kapitulācijas nonācis amerikāņu un angļu 
karagūstekņu nometnēs. Atgriezies padomju zonā, 
kur apcietināts un izsūtīts uz Tālajiem Austrumiem. 
1947. gadā no karagūstekņu nometnes atbrīvots 
un nonācis Igaunijā, Silamejā, kur piedalījies 
atompilsētiņas būvniecībā. 
 Pirmā darbavieta bijusi Valmieras dārzkopības 
skola. 1955. gadā pārcelts uz Vecbebru lauksaim-
niecības tehnikumu. No 1956. līdz 1958. gadam 
strādājis Dzirciema septiņgadīgajā skolā, pēc 
tam bijis direktora vietnieks saimnieciskajā darbā 
Kazdangas lauksaimniecības tehnikumā. 
  Strādājot Nīkrāces pamatskolā, darbojies 
novadpētniecībā, savukārt, strādājot Snēpeles 
pamatskolā, iesaistījies fotokluba Gamma darbā 
un guvis ievērojamus panākumus. 
  Ilgus gadus strādājis Grenču astoņgadīgajā 
skolā. Publicējies žurnālā Zī l ī te, laikrakstos 
Skolotāju Avīze, Zeme, Jaunā Balss, Daugavas 
Vanagi un citos. 
 Grāmatas Saullēkta gaismā (1998), Mēs savu 
jaunību neizvēlējāmies (2001), Mana teiksmu 
sala: atmiņu stāsti par lauku zēna bērnību (2003), 
Likteņa nolemtie (2007), dzejoļu krājums Mūža 
ritumā (2010). 
  Miris 2011. gada 28. aprīlī, apbedīts Pūres 
pagasta Ķīšu kapos.

Kārlis Krustkalns no 1962. līdz 
1965. gadam bijis Nīkrāces pamatskolas 
direktors, tur iepazinies ar dzīvesbiedri 
Ingeborgu, latviešu valodas un svešvalo-
du skolotāju. Par darba gadiem Nīkrācē 
atgādina pie vecās skolas K.Krustkalna 
stādītie bērzi, kas krietni izauguši. 

Pēc Nīkrāces abi Krustkalni septiņus gadus 
strādājuši Snēpeles vidusskolā. Kārlis, pats 
būdams fotokluba Gamma dalībnieks, va-
dījis skolā fotopulciņu un lietišķās mākslas 
pulciņu. Viņa audzēkņi šajās jomās guvuši 
panākumus gan Kuldīgas rajonā, gan visā 
Latvijā. K.Krustkalns bijis enerģisks un no-
vadpētniecībā patiesi ieinteresējis skolēnus 
un viņu ģimenes visās skolās, kurās strādājis. 

Pēc darba cēliena Grenču pamatskolā 
viņš un sieva gandrīz vienlaikus pensio-
nējušies un apmetušies uz dzīvi Kārļa tēva 
mājās Pūrē.

patiesi par vēsturi un dzimtenes 
mīlestību

Rakstīšanai K.Krustkalns pievērsies, mā-
coties Tukuma komercskolā. Diemžēl to 
pabeigt nav izdevies, jo 1944. gadā viņš 
iesaukts leģionā un nosūtīts uz Vāciju. Tur-
pināt izglītību varējis tikai neklātienē pēc 
atgriešanās brīvībā. 

Vācijā pēc kapitulācijas nonācis ame-

rikāņu un angļu ierīkotajās karagūstekņu 
nometnēs, tomēr dziļas ilgas pēc Latvijas 
likušas atgriezties padomju zonā, jo tur so-
līta brīvība un ceļš uz dzimteni. Solījumi 
bijuši meli – sekojis apcietinājums, ceļš 
lopu vagonā uz Tālajiem Austrumiem. 
Piedzīvoto K.Krustkalns spilgti apraksta 
grāmatā Mēs savu jaunību neizvēlējāmies 
(2001), kas sekoja grāmatai Saullēkta gais-
mā (1998). Abos autobiogrāfiskajos romā-
nos atspoguļoti patiesi vēsturiski fakti, kas 
literatūrā līdz tam maz pieminēti. Trešā 
grāmata Mana teiksmu sala (2003) veltī-
ta tēva mājām. Ceturtajā grāmatā Likteņa 
nolemtie (2007) K.Krustkalns attēlo savu 
dzimto pagastu svešvaras spaidos. Tas ir 
dokumentāls stāstījums un gaiša piemiņa 
laikabiedriem, kurus vienoja drosme un 
cīņas spars, dzimtenes mīlestība un sapnis 
par valsts brīvību. Ir vēl dzejas krājumiņš 
Mūža ritumā (2010). Tajā pausti dvēseliski 
patiesi vārdi, kas nākuši no tīras sirds.

vāc atmiņas un stāda kokus
Pēc aiziešanas pensijā, dzīvojot Pūres 

pagastā, Kārlis bijis Tukuma rajona avīzes 
ārštatnieks. Kā novadpētnieks savācis vie-
tējo ļaužu atmiņas par notikumiem Otrajā 
pasaules karā un pēckara laikā Pūres pa-
gastā. Pēc tam Okupācijas muzejam Rīgā 

iesniedzis vērtīgus vēsturiskus materiālus.
Arī Pūrē Kārlis turpinājis stādīt kokus gan 

dārzā, gan apkārtnē. Pie tēva mājas pāri 
ceļam, kur lielais akmens, iestādījis bērzu 
birzi. Pavisam tēva zemē aug trīs rakstnie-
ka K.Krustkalna stādītas birztaliņas. 

Pie vecvecākiem brīvdienās braukušas 
meitas Daira un Alda ar ģimenēm – maz-
bērniem Dāvi, Ilvaru, Amandu un Jāni. 

Par šodienu runājot, K.Krustkalns teicis: 
„Laiki grūti? Bet tagad taču mums nav 
jābaidās – mēs varam brīvi dzīvot, runāt, 
rakstīt. Gara brīvība nav nopērkama, bet tā 
ir pati dārgākā!” 

(Turpmāk vēl.)

Enerģisks un spējīgs aizraut

dzidra Lāce
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pērk līdzjūtības

Viss par reklāmu 
Kurzemniekā! 

Tālrunis 63324881.

dažādi pateicības

25 622 293 (Āris)'

BEZ MAKSAS ATTĪRA 
NO KRŪMIEM
laukus un citas 

aizaugušas platības. 
PĒRK

zarus, cirsmu atlikumus, 
šķeldojamo materiālu. 

ĀTRA SAMAKSA. 

februāra erudīts

Konkursu atbalsta Šarlote.

izīrē

vajadzīgi

(Ventspils ielā 107, 
Kuldīgā)

Vasaras puķu 
jaunstādus 

varēs iegādāties: 
• 28. februārī no 9.00 līdz 17.00,
• 29. februārī no 9.00 līdz 12.00.
Tālr. 25647711.

veikalā

SIA Lateira veic:
• meža inventarizācijas   
projekta (taksācijas) izstrādi,
• cirsmu stigošanu,
• cirsmu novērtēšanu.
Tālr. 27030802, 
e-pasts: info@lateira.lv

KuLdĪGas autOsKOLa aicina 
pieteikties A kursiem Kuldīgā. Sā -
kums 2. martā. Sīkāka informācija pa 
tālr. 29182826, 29491388.

autOELEKtRIĶI, signalizācijas, 
ABS, DPF, imobilaizeri; diagnostika un 
remonts. Tālr. 29242556, merano.lv. 

juRIsta pakalpojumi. Tālr. 29293749. 

InstaLĒju datorus. Tālr. 26937742. 

dat O R u  a p ko p e  u n  r e m o n t s . 
Tālr. 26669624, 29242556. 

SIA Skrunda Gada PāRsKata KOP-
saPuLCE notiks 20. martā 14.00. Valde.

28. februārī 18.00 klubā Rumbiņa no-
tiks d/b Rumba BIEdRu saPuLCE. 
Tālr. 29374414.

Sertificēta BŪVFIRMa ar pieredzi veic 
dažādus būvdarbus, dokumentācijas no-
formēšanu. Tālr. 29705025.

IEKŠdaRBI un citi celtniecības darbi. 
Tālr. 27407859. 

Ēku siltināšana ar BERaMO VatI. 
A i zp i l d ā m ē ku  ga i s a  sp r augas . 
Tālr. 25624247. 

Ser t i f icēts MEŽa taKsatORs, 
s t IG O Ša n a ,  das tO Ša n a . 
Tālr. 28358514. 

SIA Bērzi plus notīra krūmu aPauGu-
Mu no laukiem un grāvjiem. Pērkam 
zarus šķeldošanai. Tālr. 29150380, 
26458900.

dZIĻuRBuMI pēc zviedru tehnoloģijas. 
Tālr. 29251774. 

Tīra AKAS. Tālr. 27448331.

Sūra lāse acīs krājas,
Vaigam pāri slīd –
Tu vairs mājās neatnāksi
Šovakar, ne rīt. 

/Z.Vijupe./
Izsakām v isdz i ļāko l īdz jū t ī bu 
Ezerkalnu ģimenei un tuviniekiem, 
dēlu zaudējot. 

Liņķu ģimene 

Un pēkšņi iestājas klusums,
Un pēkšņi apstājas laiks. 

/E.Sudmale./
I z s a k ā m  l ī d z j ū t ī b u  G U N TA 
EZERKALNA tuviniekiem. 

Mājas iedzīvotāji Abavas ielā 5

Izsakām visdziļāko līdzjūtību GUNTA 
EZERKALNA tuviniekiem, viņu 
zemes klēpī guldot. 

Korpusa kaimiņi: Mirdza, 
Armands ar ģimeni 

Laiks apstājas ar skarbu piesitienu, 
Nav nākotnes, ir tikai vēju balss. 
Un kādai mīļai, labai sirdij 
Nekad vairs nesāpēs, ne arī sals. 

/N.Dzirkale./
Izsakām v isdz i ļāko l īdz jū t ī bu 
Ezerkalnu ģimenei, dēlu un brāli 
mūžības ceļā pavadot.

Lidija un Līvija ar ģimeni Jēkabpilī

I z s a k ā m  l ī d z j ū t ī b u  I l z e i  u n 
tuviniekiem, dzīvesbiedru mūžībā 
pavadot.

Olga Švarca ar ģimeni

Tajās lapās, 
Ko mūžības vēji nu šķirsta, 
Paliek cilvēka mūžs. 

/Z.Purvs./
Izsakām līdzjūtību Aīdai, Andai, 
Laimai, ULDI mūžībā pavadot.

Astra, Ieva, Inga

Ar plaukstošiem bērziem atnāca vēji,
Ar plaukstošām cerībām aizgāja 
sirds. 

/F.Bārda./
S kumju  b r īd ī  e s am kop ā  a r 
tuviniekiem, ULDI OZOLIŅU kapu 
kalniņā pavadot.

Aina, Anita, Uldis

Izsakām visdziļāko līdzjūtību Laimai, 
Aīdai un tuviniekiem, brāli ULDI 
mūžībā pavadot.

Marija, Gudiņi, Mūrnieki

VW TOURAN, 2 l, dīz., 2012, VW Tiguan, 
2 l, dīz., 2015, riepas 4 gab., 175/65/14, 
mazlietotas. Tālr. 24836508.

Lietos dIsKus ar riepām 5 x 112. 
Tālr. 26947627. 

Pārdod MEtāLa juMtus un noteksis-
tēmas no ražotāja. Cena no 5,50 EUR/m2. 
Tālr. 20211377.

KaRtuPEĻus pārtikai un lopbarībai. 
Tālr. 25252735. 

Piedāvājam kvalitatīvas bērza BRIKE-
tEs, ilgi deg, mazs pelnu atlikums, ar 
piegādi Kuldīgā, 125 eiro par paleti. Ir pie-
ejamas arī jauktu koku briketes, 120 eiro 
par paleti. Tālr. 20331463.

Sausu,  ska ld ī tu  meža MaLKu . 
Tālr. 27885688. 

Sausu MaLKu  maisos,  k ravās. 
Tālr. 26544462. 

Pārdod 3 m MaLKu ar piegādi. Minimā-
lais apjoms 20 m3. Tālr. 26760065.

Ar piegādi pārdod meža MaLKu, ga-
rums 3 m. Tālr. 29249578.  

Lapkoku MaLKu. Tālr. 29883311.

Sausu MaLKu maisos. Tālr. 27811870. 

S k a l d ī t u  M a L K u ,  p i e g ā d ā . 
Tālr. 29428876. 

Skaldītu MaLKu. Tālr. 29254530.

autOMaŠĪnas. Tālr. 26330318. 

tRaKtORus, piekabes, inventāru, 
vieglās automašīnas. Tālr. 26104984. 

Pērk visu veidu remontējamus tRaK-
tORus, kā arī kravas mašīnas un au-
tokrānus un visu veidu lauksaimniecības 
tehniku. Tālr. 26100137.

SIA Lateira pērk MEŽa ĪPaŠuMus (arī 
apgrūtinātus un nenokārtotus), birzis un 
cirsmas visā Kurzemē. Kārtojam doku-
mentus. Tālr. 27030802, mezi@lateira.lv.

Craf twood PĒRK MEŽa ĪPaŠu -
Mus visā Latvijā, cena no 1000 līdz 
10000 EUR/ha. Samaksa darījuma dienā. 
Tālr. 26360308.

Lapkoku CIRsMas. Tālr. 27811870. 

Z/s SMAIDAS pērk MājLOPus . 
Tālr. 29437251, 28393052, 63341221.

SIA Valinda – LIELLOPus, jaun-
LOPus dzīvsvarā. Tūlītēja samaksa. 
Tālr. 29434034.

B r i e ž u  R a G u s .  B r a u c  p a k a ļ . 
Tālr. 29886349.

Plašas BIROja tELPas vecpilsē-
tā, Liepājas ielā 25, 299 eiro+PVN. 
Tālr. 29578966.

Sakām lielu paldies NMP brigādei, dak-
terēm Jolantai Klaugai, Vijai Rendniecei, 
Antrai Mālniecei, Kuldīgas slimnīcas 
terapijas nodaļas kolektīvam par palīdzī-
bas sniegšanu DZIDRAS RUMBERGAS 
dzīves nogalē. 
Paldies apbedīšanas birojam Mediante 
Pluss, izvadītājai Dainai Lancmanei-
Megnei, kafejnīcas Klūdziņa kolektīvam. 
Paldies visiem, kas bija kopā ar mums. 

Tuvinieki 

Liels paldies SIA Mars īpašniekam La-
piņam, Dainai Lancmanei-Megnei par 
skaistajiem atvadu vārdiem, paldies Vita 
Brevis par iejūtību, paldies ēdnīcai Rumba 
par bēru mielastu, paldies radiem, drau-
giem, kaimiņiem, Gunta kursabiedriem 
par skaistajiem ziediem, atvadoties no 
mūsu mīļā GUNTA EZERKALNA. 

Piederīgie 

Paldies visiem tiem labajiem cilvēkiem, 
kuri nesavtīgi palīdzēja nokārtot formali-
tātes, kā arī draugiem, radiem, darbabied-
riem un līdzcilvēkiem, kas bija ar mums 
kopā, pavadot AIGARU TĀFELBERGU 
mūžībā.

Tuvinieki

SIA Rajaks (46102003750), Kuldīgā, 
Planīcas ielā 75, taRas KLuČu Ga-
RInātājs darbam ar motorzāģi. Sa-
maksā, sākot no 700 eiro. Tālr. 29143242, 
26464576.

Kuldīgas 2. vidusskola 
3. martā 17.00–19.00
aicina pašreizējo, kā arī 
topošo pirmsskolas  bērnu 
un 1. klases skolēnu vecākus 
uz vecāku pēcpusdienu 
Informatīvais 
burziņš! 
Individuālas tikšanās ar 
pedagogiem, izglītojošas 
lekcijas un nodarbības, 
atraktīva ekskursija, radošas 
darbnīcas.

Cik gadus tagadējo Kuldīgas Tehnoloģiju un tūrisma 
tehnikumu vada direktore Dace Cine? 

Atbildi meklējiet kādā no Kurzemnieka numuriem un līdz 
27. februāra 11.00 sūtiet e-pastā: konkursi@kurzemnieks.lv! 

Atbilde: 
13 gadus darbojās kā Skrundas novada sporta 
organizatore.

Pareizi atbildējuši: Jānis Kviesis, Ausma Kreidere, 
Maija Zaķe, Velta Višņevska, Lilija Baukše, Gunta 
Grundmane, Daina Gerente, Ingars Neimanis, 
Daina Brūkle. 

Kurzemnieku martam vēl var abonēt 
līdz 26. februārim
• www.abone.pasts.lv (ietaupot 71 centu),
• pasta nodaļās,
• pie pastniekiem,
• redakcijā (ietaupot 71 centu).
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stilu atbild reklāmas devējs.
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Beigtie satelīti apdraud cilvēkus 

Eiropas Kosmosa aģentūra paziņojusi, ka no 4500 satelī-
tiem orbītā tikai 1500 ir aktīvi un pārējie sāk apdraudēt cil-
vēkus uz Zemes. Pētnieki norāda, ka satelīti var sadurties 
savā starpā vai ietriekties Starptautiskajā kosmosa stacijā, 
un tas iesāktu katastrofisku ķēdes reakciju, kas var sabojāt 
visas telekomunikāciju sistēmas, no kurām cilvēki tik ļoti 
atkarīgi. Aģentūra izstrādā jaunas kosmosa tehnoloģijas un 
tīklus, kas darbību beigušos satelītus savāktu un nogādātu 
uz Zemes iznīcināšanai. Vislielākais izaicinājums ir tieši 
deorbitācija jeb satelīta izņemšana no orbītas. Ja tas izdo-
tos, tad uzlabotos izredzes atklāt arī veidu, kā no orbītas 
izņemt meteorītu, lai tas neietriektos Zemē. 

skrundas vidusskolas direktors 
ainārs Zankovskis: „cienījamie 
policisti, lai būtu saprotamāk, 

izskaidrošu jums kā skolēniem, ka 
skrundā ir problēmas...”

Tiek sagaidīts arī kāds pārsteigts autovadītājs. 
„Es savu mašīnu te novietoju tikai uz piecām 
minūtēm,” skaidro Aigars Petkevičs no Tal-
siem. „Man ātri bija jāaiznes dokumenti, bet 
piekrītu, ka likums ir likums. Jā, šādas akcijas 
būtu jārīko biežāk.” 

To pašu Kurzemnieks dzird no vairākiem au-
tovadītājiem, kuri no policistiem saņēma laik-
rādi. 

Daudz bēdīgāka aina paveras pie Kuldīgas 
slimnīcas – pie galvenās ieejas stāvvietā, kurā 
spēkratus var atstāt uz 30 minūtēm. Nevienam 
laika norādes nav, bet viens braucamais bez 
atļaujas novietots invalīdu vietā. Pārējiem uz 
priekšējā loga tiek atstāts brīdinājums, bet in-
valīdiem paredzētās vietas aizņēmējs tiek pie 
naudas soda.

„Mūsu šodienas akcijas mērķis nav sodīt, 
bet gan brīdināt,” stāsta pašvaldības policijas 
priekšnieks Kaspars Šabāns. „Ja autovadītājs 
pārkāpj noteikumus un nav ielicis logā pulkste-

nīti, šoreiz tikai brīdinām, un, ja satiekam pašu 
vadītāju, uzdāvinām viņam to.”

Pie stāvēšanas laika norādes tiek vairāki brau-
cēji, kuri savus dzelzs bērīti novietojuši gan 
Piltenes ielā pie veikala Mego, gan Baznīcas 
un 1905.gada ielā. Kā novēro Kurzemnieks, 
vienam kungam, saņemot pulksteni, sejā neiz-
pratne, jo viņš nezina, kā to lietot. Tas tiek iz-
skaidrots. 

Kuldīgā ir septiņas vietas, kurās auto atstāt 
stāvēšanai ir atļauts uz noteiktu laiku un vien 
tad, ja priekšējā logā novietots pulkstenītis, kas 
norāda, cikos vadītājs tur apstājies. Tās ir: Kul-
dīgas slimnīca, bibliotēka, bērnudārzs Cīrulītis, 
veikals Mego (Piltenes ielā), 1905. gada, Lie-
pājas un Baznīcas ielā. Šāda kārtība ieviesta tā-
dēļ, lai tur spēkrati netiktu atstāti visu dienu un 
stāvvietas varētu izmantot pēc iespējas vairāk 
cilvēku. 

Alberta Dintera teksts un foto

rīko autovadītājiem izglītojošu akciju
(turpinājums. sākums 1. lpp.)

Kuldīgas novada pašvaldības 
policija 21. februārī rīkoja 
akciju, lai pievērstu uzmanību 
vietām, kur auto stāvēšanas 
laiks ir ierobežots un logā jābūt 
tā sauktajam pulkstenītim.

aigars Petkevičs no talsiem tiek pie bezmaksas laika 
norādes.

autovadītājam šoreiz izteikts rakstisks brīdinājums.

1905. gada ielas posmā mašīnas var atstāt tikai uz laiku.


